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LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes, si els sembla, començam. Vénen uns dies
intensos, sobretot per a nosaltres. Bé, en primer lloc, demanaria
si es produeixen substitucions. No hi ha substitucions.

Compareixença del vicepresident i conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació per informar sobre el
Projecte de llei de pressuposts generals de la comunitat
autònoma de les Illes Balears per a l'any 2024 (escrit RGE
núm. 9436/23).

L'ordre del dia d'avui consisteix en la compareixença del
vicepresident i conseller d'Economia, Hisenda i Innovació per
tal d'explicar els pressuposts de la seva conselleria per a l'any
2024.

Assisteix el vicepresident i conseller d'Economia, Hisenda
i Innovació, el Sr.  Antoni Costa i Costa, acompanyat de la Sra.
Catalina Mir Ferrer, secretària general de la conselleria; del Sr.
Alejandro Sanz i Benejam, cap de Gabinet; del Sr. Roberto
Díez i Yagüe, cap de Premsa; de la Sra. Catalina Barceló i
Horrach, directora general d'Economia i Estadística; del Sr.
Bartomeu Alcover i Bisbal, director general de Pressuposts i
Finançament; del Sr. Carlos Bonet i Serra, Interventor general
de la comunitat autònoma; de la Sra. Susana Pérez i Sánchez,
directora general del Tresor, Política Financera i Patrimoni; de
la Sra. Bàrbara Barceló i Ordinas, directora general de Fons
Europeus; del Sr. Antoni Carmona i Damians, secretari
autonòmic d'Innovació i Societat Digital; del Sr. Francisco
Cánovas i Vallés, director general de Simplificació
Administrativa, Modernització i Administració Digital; i de la
Sra. Bàrbara Barceló i Riera, directora de l'IBESTAT. 

Té la paraula el Sr. Vicepresident i Conseller d'Economia,
Hisenda i Innovació per fer l'exposició oral sense límit de
temps.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Moltes gràcies, presidenta, i molt bones tardes, senyores i
senyors diputades. La Conselleria d'Economia, Hisenda i
Innovació conté, al meu entendre, molts aspectes que podríem
considerar prioritaris d'aquesta comunitat autònoma i que són
de facto objectius troncals de la legislatura.

S’ha donat a la innovació un rang de vicepresidència i, a
més, d'una secretaria autonòmica perquè sigui transversal a tota
l’administració pública. Volem que la innovació sigui un sector
punter d’aquest govern i, per això, volem elaborar un pla de
ciència, tecnologia i innovació a molt llarg termini, si és
possible a 20 anys vista, consensuat amb el sector empresarial
i també amb el conjunt de forces polítiques. Per això esperam
tota la col·laboració de tots vostès.

Un altre dels aspectes importants d'aquesta conselleria és
l'apartat de digitalització. Concentram els màxims esforços
perquè d’aquí a finals de legislatura s'avanci intensament en
aquest aspecte que ajudarà a complir un dels altres objectius
principals d'aquest govern, que és la simplificació

administrativa; perquè l'administració no sigui percebuda com
una trava, que és el que ha succeït durant massa anys. 

Ja hem encetat el camí amb la implantació de la declaració
única tributària a l’hora de comprar un habitatge o amb el
pagament dels tributs locals i autonòmics, a través de Bizum,
que són actuacions que s'han fet des de l'Agència Tributària de
les Illes Balears. 

En aquest govern, la gestió dels fons europeus també està
integrada dins la Vicepresidència. No em cansaré de dir-ho,
necessitam projectes per poder cobrir tot el finançament que
ens arriba d'Europa i que el puguem aprofitar i no perdem ni un
sol euro d'aquests recursos, que han de ser els recursos
transformadors de les Illes Balears. 

Com a conseller d’Hisenda, també vull mostrar el meu
orgull per la política fiscal que ha pres aquest govern, avalats
pels resultats de les urnes, i també, per exemple, per l’Agencia
Standard & Poor’s, que el passat divendres va preveure que les
abaixades d'imposts no afectaran el creixement dels ingressos,
tot augmentant la despesa no financera, com hem fet en aquests
pressuposts que ja han entrat en tramitació, un increment de
418 milions d'euros de despesa no financera, gran part per
millorar els serveis públics essencials de la comunitat
autònoma. 

Dit això, el pressupost de la Conselleria d'Economia
Hisenda i Innovació serà per a 2024 de 77,23 milions d'euros,
on s'hi han de sumar 18,28 milions d'euros de l'Agència
Tributària de les Illes Balears, que és una transferència corrent
des de la Secretaria General per un total de, en conjunt, entre
l'Agència Tributària i la conselleria de 95,52 milions d’euros,
un 2,58% menys que l’any passat. Així i tot, aquí no es tenen
en compte els 5 milions d'euros que hem inclòs de previsió dins
els fons que es diu factor d'insularitat, i els 100 milions d'euros
de la recaptació de l'impost de turisme sostenible destinats
bàsicament a I+D+I, per la qual cosa, en comparació a 2023, el
pressupost augmenta considerablement. Si es descompta el
pressupost de l'ATIB i s'hi afegeixen els 12 milions d'euros del
factor d'insularitat i d’ITS, el pressupost és de 89,24 milions
d’euros, 5,22 milions d’euros més que a l’exercici 2023.

Pel que fa al fons de contingència, una altra de les seccions,
la secció 35 dels pressuposts, que es gestiona també des de la
Conselleria d'Economia Hisenda i Innovació, el fons de
contingència en aquest pressupost per al 2024 baixa, baixa de
60 milions a 45 milions d'euros, perquè a l’exercici 2023
s'acabarà -i això és una cosa que hem de tenir en compte-,
s'acabarà el 2023 amb un excedent d'aquests fons, que ja saben
que són fons que es fan servir per a circumstàncies
extraordinàries, i per això, per a 2024 hem decidit rebaixar de
60 a 45 milions d'euros els fons destinats a aquesta secció 35
dels pressuposts, fons de contingència. 

Per altra banda, hem creat la secció 40, que és el factor
d’insularitat. El Govern crea aquesta secció per reflectir de
forma clara l'assignació que hem fet dels 103,82 milions d'euros
referits -com dic- al factor d’insularitat. Hem volgut que es vegi
de forma precisa què volem fer amb aquest fons provinents de
l'Estat, i per això ho hem fet amb una secció separada dels
pressuposts, la secció 40 dels pressuposts. I en aquest sentit, la
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distribució, la preassignació, perquè ens entenguem, de fons
d'aquesta secció 40, factor d'insularitat, seran els següents:
21,54 per a la Conselleria d'Educació i Universitats,
essencialment per a infraestructures educatives; 5 milions per
a la Conselleria d'Economia, Hisenda, Innovació, ja els ho he
dit abans; 14,3 milions per la Conselleria de Famílies i Afers
Socials, bàsicament per a centres de dia i residències; 24
milions per a la Conselleria d’Habitatge, Territori i Mobilitat;
i 38,98 milions d'euros per al Servei de Salut de les Illes
Balears, bàsicament per a infraestructures en matèria sanitària. 

Per altra banda, tenim la secció 32 dels pressuposts, també
assignada a aquesta conselleria, referida als ens territorials,
consells insulars, finançament de consells insulars. En aquest
sentit, es passa de tenir un pressupost de 567,49 milions
d'euros, a 594,77 milions d'euros; 522,39 milions són a través
de transferències corrents cap als consells insulars i 72,38
milions d'euros de transferències de capital. L'augment respon
a l’increment del finançament dels consells insulars respecte de
2023, i aquest es deu -i vull dir-ho clarament- a la Llei 3/2014,
de finançament dels consells insulars, que va aprovar el
Parlament de les Illes Balears. 

El 2024 serà un nou màxim històric de finançament dels
consells insulars, amb un total de 581,1 milions d'euros, 27,9
milions més, distribuïts de la manera següent: 411,5 milions per
al Consell Insular de Mallorca, 19 més que el 2023; 75,2
milions per al Consell Insular de Menorca, 3,7 milions més;
82,3 milions per al Consell Insular d’Eivissa, 4,5 milions més;
i 12,1 milions per al Consell Insular de Formentera, 0,6 milions
d’euros més. 

Repeteixo, aquest finançament addicional que tenen els
consells insulars no és voluntat del Govern de les Illes Balears,
sinó que és la transcripció literal del que disposa la Llei 3/2014,
de finançament de consells. En conseqüència, aquesta llei
atorga autonomia financera als consells insulars i, per tant, el
finançament dels consells és senzillament la resposta d'aquesta
llei cap als consells insulars. A més, hi ha dins aquesta partida,
6,4 milions del Consell Insular de Mallorca, a través d'un
conveni per a la regularització de la liquidació del sistema de
finançament definitiu de 2022 i 1 milió de subvenció al Consell
de Menorca, per un pagament com a conseqüència de
sentències judicials. 

Per altra banda, tenim la secció 34, que és la de deute
públic. El pressupost en deute públic, passa a un total de 1.264
milions d’euros, 1.085 milions d'euros, ... perdó, passa d’un
total de 264 a 1.085 milions d’euros. Per tant, un descens del
14,19%. Les despeses financeres, desafortunadament,
augmenten i passen de 81,06 milions d’euros a 132 milions
d’euros; un increment d'un 60%, un 63% per ser més exactes,
que s’explica per l’apujada, desafortunadament, de tipus
d'interès del Banc Central Europeu. 

En el capítol d’actius financers, es baixa un 2,6% fins el
32,09 milions, en quatre préstecs reintegrables a empreses
públiques, o vinculades: 10 milions d’euros per a ISBA; 3,39
milions d’euros per a l’IBAVI; 12,96 per a SFM; i 5,72 per a
l’Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears.

Finalment, com ja vaig explicar a la presentació dels
pressuposts autonòmics, el pressupost financer, la part
financera, baixa en 230,7 milions, fins a situar-se en els 955,2
milions d’euros. Això és una bona notícia, perquè per primera
vegada des del 2018, la despesa financera baixa dels 1.000
milions d’euros, la necessitat de refinançament de deute baixa
dels 1.000 milions d’euros, mentre que el pressupost no
financer augmenta -com he dit abans- de forma molt
considerable. La previsió per al 2024 és abaixar el deute públic,
tant en termes absoluts, com en termes relatius, passar dels
8.782,9 milions en el tancament o a la previsió de tancament de
2023, als 8.750 milions a la previsió de tancament de 2024. Per
tant, passar d’un 24,9% del PIB, a baixar més o menys un punt,
un punt i busques, quasi 24% del PIB el 2024, la xifra més
baixa des de 2012.

Per altra banda, tenim la secció 31 dels pressuposts,
despeses diverses. Aquest apartat de despeses diverses, ja ho
diu el seu propi nom, les despeses que siguin de caràcter
transversal per al conjunt del Govern, augmenta un 42% i
arriba als 49,63 milions d’euros. El capítol 2 de compres de
béns i serveis, és el que puja en major mesura, ja que passa de
19,25 a 29,35 milions, un 52% més. La gran part d’aquesta
quantitat, concretament 21,58 milions es deu a la previsió de la
cobertura d’energia elèctrica de les conselleries, per
l’increment brutal dels preus de l’electricitat. També destaca el
servei de telefonia mòbil i fixa i la xarxa corporativa del
Govern, en 3,23 milions i 1,4 milions per al servei de
connexions de les escoles connectades. Realment, fixin-se
vostès l’increment que suposa de despesa la factura elèctrica. 

Per altra banda, les inversions reals passen de 13,31 a 19
milions d’euros, un 42%. Aquí s’inclouen, entre d’altres
despeses, 2,43 milions, que és una part de fer el gestor
electrònic d’expedients de contractació; 2,42 milions per a la
revisió de l'estratègia de ciberseguretat; 1,78 milions per al
suport funcional de la Fundació Bit, a la Direcció General de
Modernització i Administració Digital; o 1,4 milions també per
a l'administració digital. 

Finalment, les transferències de capital baixen de 2 a 1
milió d’euros. Es manté l'aportació al fons de provisions
tècniques d'ISBA i la cobertura d'operacions fallides per 1
milió d’euros. D'altra banda, s'ha deixat de pressupostar la
transferència de l'Estat d’1 milió d'euros en concepte de
devolució del préstec de 12 milions d’euros per a
infraestructures de TDT que teníem des de l'any 2008. De 2012
fins a 2023 s'ha retornat 1 milió d'euros cada any, i ja,
afortunadament, s’ha  finalitzat el pagament, el retorn d'aquests
12 milions d'euros que havíem de tornar a l’Estat.

Per altra banda, tenim la secció 36, serveis comuns,
despeses de personal. Aquí s'han pressupostat inicialment 63,41
milions d'euros. Encara així, 31,24 milions es destinen a la
Conselleria d'Educació i Universitats, i 25,13 milions al Servei
de Salut de les Illes Balears.

La finalitat és pressupostar en aquesta secció separada
l’increment salarial dels funcionaris per a l’exercici 2024, en
cas que l'Estat autoritzi a la comunitat autònoma l’increment
salarial, les partides per fer aquests pagaments es faran des de
la secció 36 fent una modificació de crèdit i assignar-les a cada
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(...), però a les partides més grans ja s'ha fet la distribució que
és la que els dic, 31,24 milions d'euros és l'augment salarial per
a la Conselleria d'Educació i Universitats, i 25,13 per al Servei
de Salut de les Illes Balears. 

Per tant, la xifra real d'aquesta secció 36 són 7,05 milions,
que és l’abaixada d'un 14,2% en comparació a 2023. De facto,
aquests 7,05 és la resta de personal de la comunitat autònoma,
resta de personal. 

Per altra banda, i entrant ja a l'estructura estrictament de la
conselleria, tenim, en primer lloc, la Secretaria General de la
conselleria, que té un pressupost de 32,9 milions d'euros, la
qual cosa suposa un descens respecte de l'any passat de 2,9
milions d'euros, és a dir, un 8,10% menys. Aquest descens
s’explica de forma molt senzilla, analitzar els números del
capítol 6 del pressupost, inversions reals, que cauen un 83%,
perquè l'any 23 es va pressupostar la compra d'un edifici que
evidentment enguany no cal pressupostar, perquè no..., de fet
no s'ha executat tampoc el 2023 i no es té previst executar-lo el
2024.

Malgrat això, es preveu realitzar reformes a la tercera planta
de l'edifici Palau Reial, 17, on està situada la Direcció General
de Pressuposts, i reformar la teulada del mateix edifici. Tot
això tendrà un pressupost de 400.000 euros. A més de la
despesa en inversions necessàries per al correcte funcionament
dels serveis de la conselleria, que també s'inclouen diversos
convenis, per exemple, amb el Ministeri d'Hisenda o l'adhesió
a l’Oficina Nacional d'Avaluació, per un valor total de 120.700
euros. 

L’altre descens de la Secretaria General es troba al capítol
1 i té també una explicació molt senzilla, que és el fet d'haver
fusionat dues conselleries en una sola, anteriorment era
Hisenda i Relacions Exteriors per una banda i Fons Europeus
per l’altra, suposa un estalvi, com dic, de places: un conseller,
un secretari general, cinc places de personal eventual. Tot això
és un estalvi. Per aquest motiu, aquest capítol cau un 14%, fins
als 8.653.000 euros. 

Per la seva banda, el capítol 2 augmenta un 7% fins a fregar
els 5 milions d'euros a conseqüència de l'increment dels preus
en general energètics, d'adquisició, reparacions, i també per als
serveis nous. 

També augmenta el capítol 4 de la Secretaria General, que
augmenta un 19% com a conseqüència de la transferència a
l'ATIB, que quasi són 3 milions d'euros d’increment
pràcticament, per fer front a la pujada de tipus d'interès,
d'interessos, de la pòlissa de crèdit que l’ATIB té per finançar
les bestretes als municipis.

Pel que es refereix a la Direcció General d'Economia i
Estadística, que és l’encarregada de fer la planificació
econòmica general, avaluar els instruments d’execució de la
política econòmica, promoure l'economia productiva, analitzar
la conjuntura econòmica i dur a terme les anàlisis estadístiques,
així i tot el total de la direcció general tendrà un pressupost de
816.810 euros, amb una abaixada d’un 16,34% respecte de
l'any passat, per una raó també molt senzilla, en el capítol de
despeses de personal es passa de tenir 565.000 euros a 410.000,

ja que el personal funcionari que presta servei al Consorci
Escola d'Hostaleria ha passat a integrar-se a la Conselleria de
Turisme, Cultura i Esports. 

El capítol 2, de compres, de béns i serveis, augmenta un 4%
fins als 90.000 euros per mor en part a l’increment dels preus,
però també de la voluntat de desenvolupar estratègies de
màrqueting per a la promoció de l'economia productiva, dur a
terme diferents estudis específics com per exemple sobre els
fenòmens singulars per a l'anàlisi de sectors estratègics i
emergents, o organitzar cursos, fòrums, seminaris i també
jornades.

També per a l'edició digital de diverses publicacions, el
Butlletí de Conjuntura Econòmica de les Illes Balears, amb
una freqüència semestral; el Moment Econòmic de les Illes
Balears, mensualment; la nova línia de treball Economia per a
l'empresa, que té l'objectiu d'estar prop de les empreses
analitzant el dia a dia dels seus sectors i de quantificar mesures
sectorials públiques, sempre amb un format proper i útil per a
les empreses i l'administració. I la segona nova línia de treball,
que és L'economia per a tots, que té com a objectiu la
divulgació de temes econòmics actuals i d'interès per als
ciutadans d'una forma didàctica i senzilla.  De cadascuna
d'aquestes publicacions es farà difusió de conformitat amb el
seu contingut. 

Finalment, es mantenen dues transferències corrents
justificables a la Fundació Impulsa com l'any 2023, una de
150.000 euros i una altra de 175.000 euros. Concretament per
a les feines d'investigació en àrees d'especialització productiva,
exportacions d'empreses balears, anàlisi de nivell formatiu de
treballadors, de treball laboral balear i la seva realització amb
les demandes d'empreses, la situació de clusterització balear i
caracterització del teixit productiu. La segona subvenció té per
objecte finançar una altra activitat enfocada a la transició cap
a un sistema turístic circular com a via per reequilibrar els
pilars de la posició competitiva actual i garantir així un nou
patró de desenvolupament regional.

I, com no podia ser d'altra manera, aquesta direcció general
servirà per coordinar, col·laborar i donar suport a la resta de
conselleries del Govern, administracions públiques, ens públics
o privats i universitats pel que fa a les diferents propostes
d'actuació en matèria de política econòmica.

Pel que es refereix l'IBESTAT, l’Institut d'Estadística de les
Illes Balears, per tant, tendrà un pressupost 3,47 milions
d’euros, 100.299 euros més que el 2023, un augment del 3%
per tant. 

Les despeses de personal augmenten un 4,59% fins a
1.039.000 euros o 1,39 milions d’euros ja que s'inclou
l'augment de retribucions del 2,5% vinculat a l’IPC. En aquest
cas, no és, per tant, a la secció 36.

D'altra banda, les compres de béns i serveis passen de
87.775 a 397.890 euros, ja que s'està ajustant l'import de les
necessitats reals de despesa, per una banda per actualització
dels preus dels serveis i també perquè s’ha passat a aquest
capítol una despesa que es tramitava anteriorment com
inversions reals. 
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Finalment, les inversions reals baixen de 1,94 milions a
1,68 milions d’euros pel fet que acab de destacar del capítol 2.

En aquest capítol també s'inclouen 750.000 euros de fons
europeus FEDER per a l'assistència tècnica d'un dels principals
objectius de l'IBESTAT: el desenvolupament d'infraestructures
de difusió de dades i metadades estadístiques. Amb això es vol
integrar tot tipus de dades, metadades, serveis d’informació per
fomentar l'accessibilitat i la reutilització de la informació.
També hi destaquen 75.000 euros per finançar l'evolució
tecnològica d'aquesta infraestructura, que els he comentat
abans, o 172.000 euros per aplicar les mostres de dues
enquestes molt importants, l’enquesta FRONTUR, que estudia
l'arribada de turistes internacionals, i l'enquesta d'EGATUR que
determina la despesa turística. I finalment, 100.000 euros per
implantar un centre de càlcul adaptat als nous requeriments,
fruit de les noves infraestructures. I ara sí, finalment també,
105.000 euros provinents de l'Estat, per a una mostra de
visitants de creuers. 

Pel que es refereix a la Direcció General de Pressuposts i
Finançament, diríem la direcció general clàssica de la
Conselleria d'Hisenda, augmenta el seu pressupost fins a
1.622.808 euros, una apujada d’un 6,16%. Tots els capítols es
mantenen, excepte el capítol 1, que creix un poquet, un 6,71%,
fins a 1,49 milions d'euros, com a conseqüència,
fonamentalment de la integració de personal de l'antiga
Direcció General de Finançament, i també per l’increment dels
complements del personal funcionari. 

Pel que es refereix a la Direcció General del Tresor, Política
Financera i Patrimoni, la direcció general té un pressupost de
8.590.630 euros, la qual cosa suposa una apujada d'un poc més
d'un 4%, quasi un 4,1%, Hi ha increments de complements del
capítol 1, 2 milions d’euros en total, un creixement d'un 11%;
del capítol 2, fins a un 1,04 milions, tot i que gran part, 850.000
euros és per al pagament d’IBI i altres tributs locals que fa la
CAIB des de la part de Patrimoni. I una apujada d’un 2,15%
del capítol 4, que inclou convocatòries d’ajudes a PIME per
cobrir els interessos i el cost de l’aval de l’anualitat d’ISBA.
Aquí també es pressuposta la primera anualitat de la nova línia
2023, amb 2,5 milions d’euros. Finalment, el capítol 6
augmenta en 65.000 euros, la qual cosa suposa un creixement
d’un 54%, fins als 185.000 euros.

Pel que es refereix a la Direcció General de Fons Europeus,
el pressupost creix fins a 3.766.614 euros, la qual cosa suposa
un increment d’un 5,70%. Per capítols destaca el descens del
capítol 1, a conseqüència de l’eliminació de la plaça del
director de l’Oficina d’Inversions Estratègiques. En aquest
sentit, la directora fa les dues coses, de directora de Fons
Europeus i també de directora de l’Oficina. Els altres dos
capítols d’aquesta direcció general augmenten, ja que el capítol
2 creix un 10%, després de l’ajust del pressupost a les
necessitats reals i un increment, l’increment dels preus que és
generalitzat per tot el Govern. També es pressuposten estudis
i treballs tècnics a l’Oficina d’Inversions Estratègiques. L’ajust
del pressupost a les necessitats reals dels expedients de despesa
en execució, és també un motiu de creixement del 18% del
capítol 6, fins als 2,02 milions, on es troba per exemple el
projecte d’inversió de l’Oficina d’Inversions Estratègiques, que
passa a ser d’1.364.000 euros.

Pel que fa a la Secretaria Autonòmica d’Innovació i
Societat Digital, que té dues direccions generals, en primer lloc
la Direcció General de Recerca, Innovació i Societat Digital,
aquesta direcció general presenta l’apujada més important de
tota la conselleria i té un increment pressupostari de 9,1 milions
d’euros, fins a superar els 24 milions d’euros, la qual cosa
suposa un 60% de creixement respecte de l’exercici anterior.
Només baixa al capítol 1, perquè es traspassa un servei i una
secció a la Direcció General d’Universitats, però tota la resta
experimenta pujades molt notables. Es multiplica per dos el
capítol 2, per ajustar el pressupost a les necessitats reals i
l’augment del crèdit destinat a estudis i treballs tècnics; a més,
creix també gairebé un 100% el capítol 4, per la inclusió de dos
fons, MRR i l’aportació corrent al Sistema d’Observació i
Predicció Costaner de les Illes Balears, el SOCIB, que
augmenta d’1,26 milions l’any passat, enguany, 2023, a 2,31 el
2024. En aquest apartat també destaquen les convocatòries de
recerca, que ascendeixen a 2,4 milions, així mateix també creix
el capítol 6, amb un creixement del 15,64%, per desenvolupar
projectes com RURALTEC, inversions a la xarxa d’estacions
de recerca o les vinculades al Pla de ciència. Finalment, el
capítol 7, de transferència de capital, augmenta en gairebé 4
milions d’euros, el 65%, a conseqüència de la inclusió d’un
fons MRR, una convocatòria per a infraestructures
cientificotècniques, finançada del factor d’insularitat i
l’aportació de capital també al SOCIB.

Pel que es refereix a la Direcció General de Simplificació
Administrativa, Modernització i Administració Digital, té en
aquest sentit un descens global en el seu pressupost de 9,66
milions d’euros, fins a 17 milions d’euros, que s’explica
bàsicament per les caigudes del capítol 6 i del capítol 7. D’una
banda, el capítol destinat a inversions reals cau quasi un 50%,
perquè el 2023 es va pressupostar el fons MRR de
competències digitals a la ciutadania, per un import de 3,46
milions. D’altra banda, el capítol de transferències de capital
cau un 70%, pel mateix motiu, l’any passat es varen
pressupostar dos fons MRR ja finalitzats a l’exercici 2023, un
de connectivitat digital en centres públics de referència per
import de 3,66 milions, i un altre de reforç, de millora
d’infraestructures de telecomunicacions, per un import d’1,67
milions d’euros; a més, d’un projecte finançat amb factor
d’insularitat d’1,86 milions, a la resta de capítols es presenten
pujades lleus, excepte el capítol 2 que creix més d’un 200%, a
conseqüència de l’increment general de preus.

Si ens referim a la Fundació BIT, augmenta quasi en
900.000 euros el seu pressupost, fins a 14,7 milions d’euros.
Augmenten les quanties de tots els capítols, despeses de
personal un 7,41% més i superen els 10 milions d’euros, per
mor de l’actualització de retribucions de compliments i la
despesa d’ajudes socials. La compra de béns i serveis augmenta
un..., res, un 1,8%, fins a 3,87 milions. Aquí també s’ha fet un
ajust de l’import a les necessitats reals de despesa. El capítol 4
augmenta, res, de 4.000 a 6.100 euros. La concessió de premis,
en el marc del Seminari Internacional d’Innovació i Turisme i
les jornades de divulgació de la innovació que tenen lloc a la
UIB. I finalment, les inversions pugen un 26,19%, fins als
524.650 euros, que es divideix, 325.000 euros són per a
inversions per a la millora i adequació de les instal·lacions i
infraestructures, i quasi 200.000 euros per al programa
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d’impuls a la rehabilitació d’edificis públics, finançats amb
MRR.

Finalment, no, finalment no, IBETEC, l’empresa pública
IBETEC, també augmenta el seu pressupost en 2 milions
d’euros, un 28%, 11,96 milions d’euros en total. L’increment
més gran es dóna al capítol 6 d’inversions reals, que arriba als
7,37 milions. Més de la meitat es destina a contractes
d’instal·lació general; 1,38 a inversions en infraestructures de
telecomunicacions i també destaquen els 830.000 euros per a
projectes que s’empren de sensorització de la xarxa IOTIB, que
són sensors de gran abast i baix consum. Aquí també
m’agradaria destacar que aprofitant l’estructura d’IBETEC, i
com ja vaig anunciar a la meva compareixença per explicar les
línies generals de la Conselleria d’Economia, Hisenda i
Innovació, volem consolidar al llarg de la legislatura i
probablement amb un desenvolupament important ja l’any
2024, l’Agència Balear de Digitalització, Ciberseguretat i
Telecomunicacions, que -com dic- és un dels pilars bàsics de la
conselleria, de la política de la conselleria, aquesta
consolidació d’actuacions en matèria de digitalització,
ciberseguretat i també telecomunicacions.

Per altra banda -ja quasi som al final-, en el que es refereix
a la Intervenció -molt ràpidament- experimenta una petita
apujada, bé, petita, fins al 7,39%, fins als 6,76 milions, a
conseqüència de la creació de noves places i els pagaments de
complements en el capítol 1. Hi ha una petita abaixada del
capítol 2 i la resta es manté.

Agència Tributària de les Illes Balears, com he comentat
anteriorment, l'Agència Tributària tendrà un pressupost de
18,28 milions d'euros, un 20% més, que respon, bàsicament, a
l’augment brutal del capítol 3, referit a despeses financeres.
Aquí es passa de 943.000 euros a 3,87 milions d'euros per
l’increment, com dic, del tipus d'interès de la pòlissa de crèdit
que fa servir l'ATIB per bestreure als ajuntaments els ingressos
tributaris.

Les despeses de personal de l’ens augmenten un 1,32%, 9,2
milions i hi ha hagut increment del 2,5% i altres complements.

Les compres de béns i (...) pràcticament es mantenen igual,
augmenten, res, un 0,23 %, 5,19 milions, on destaca el
contracte d’1,8 milions per implantar una solució tecnològica
integral de les aplicacions de gestió, inspecció i recaptació dels
tributs i els ingressos tributaris.

D'altra banda, es mantenen els 12.500 euros pressupostats
com inversions reals, una petita quantia.

Conclusió global -i ja passam al debat i preguntes-: aquest
és el desglossament detallat global de tot el que és el pressupost
i les diferents seccions de la Conselleria o de les seccions que
en depenen, de la Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació.
I, per tant, no em queda més que quedar a la seva disposició -ja
sé que he estat un poc llarg-, però qued a la seva disposició per
a totes les preguntes que vulguin fer.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, vicepresident. Ara procedeix la suspensió de la
sessió durant un temps màxim de 45 minuts per tal que puguin
preparar la formulació de preguntes i observacions. Per tant,
demanam als portaveus si volen suspendre la sessió o si podem
continuar. Molt bé.

Tot seguit és l’hora de formular preguntes i observacions,
procedeix la intervenció dels grups parlamentaris. Demanaria
al vicepresident si vol contestar de manera individual o global.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa): 

Contestaré globalment. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el
Sr. Carles Bona, per un temps màxim de deu minuts.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bon dia, Sr.Vicepresident, Sr.
Costa, li agraïm la seva presentació, que ha estat plena de
xifres, però absent de polítiques, però vostè ara té diverses
oportunitats de contestar les preguntes que ens han quedat
pendents.

Com bé sap, la Llei de ciència posa un objectiu del 2% del
pressupost destinat a ciència i innovació per a l'any 2030, i la
Sra. Prohens es va posar el llistó encara més amunt, en el seu
discurs d'investidura, dient que assoliria aquest objectiu l'any
2027, però el que ens trobam al seu projecte de pressuposts -i
parlaré en xifres globals, no només de seva conselleria-, és que
el pressupost del Govern en recerca i innovació passa el 2023
de ser de 43,7 milions d'euros i suposà un 0,73% de la inversió
pública, a ser per a 2024 de 38,8 milions d'euros i suposà un
0,61% del pressupost. Hi ha una retallada de 5 milions d'euros,
dels quals 2 milions es retallen en recerca i 3 milions en
innovació, és una davallada d'un 11,6%. Ens agradaria saber a
què es deu aquesta decisió i quines polítiques pensam deixar de
fer. 

Volem saber, en concret, si faran Institut de Recerca de les
Illes Balears, que també està prevista la Llei de la ciència i que
ha desaparegut dels objectius de la seva conselleria. La Sra.
Prohens també va anunciar un centre d'investigació balear i un
centre autonòmic d'investigació en intel·ligència artificial.
Voldríem saber si això està reflectit en els pressuposts per a
2024. 

Ha mencionat vostè un pla de ciència, la veritat és que
estava previst aprovar un pla de ciència aquest 2023, ja estava
preparació quan vostès varen entrar a governar i ara
l'elaboració del nou Pla de ciència ja no figura a les activitats
de la direcció general. No sabem si, per tant, aquest pla que (...)
en el començament, si el pensen fer el 2024 o si vostès
executaran un pla caducat. Desapareixen també partides de
plans complementaris en l'àrea d’astrofísica i física d'altes
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energies i en l'àrea de biodiversitat, i voldríem saber si aquests
fons ja estan executats, si en concret hi haurà centre de
supercomputació i intel·ligència artificial de les Illes Balears,
com estava anunciat, i si el Govern hi aportarà fons propis.

Observam en recerca, com el 2023 hi havia uns 21 milions
d'euros procedents de l'impost de turisme sostenible destinats
a recerca, que ara passen a ser, com vostè ha dit, 7 milions
d'euros, és una davallada d'un 66%, i voldríem saber si aquests
7 milions d'euros corresponen a projectes amb finançament
plurianual que es van iniciar en anualitats anteriors de l'impost
de turisme sostenible, com per exemple, el nou edifici de la
Facultat de Ciències de la Universitat de les Illes Balears, que
ha mencionat avui matí el conseller Bauzá, o polítiques de
recursos humans per atreure investigadors de l'IdISBa, que
també es finançaven amb ITS, o si hi ha projectes nous en
aquests 100 milions d'euros o noves convocatòries, per
exemple, en aquests recursos humans d'ISBA. 

I, de fet, ens agradaria conèixer tots els projectes d’ITS que
vostè ens pugui detallar, perquè el 2023 ITS es dedicava a
ocupació, 1 milió; habitatge, 27,3; transport terrestre, 28,5;
recerca, 21 milions, com he dit abans; medi ambient, 25;
agricultura, 8,6; energia i turisme, 12,7; i, en canvi, el 2024
vostès volen destinar a transport terrestre 10 milions; a recerca,
7; medi ambient, 44; agricultura, 25; i turisme, 50 milions
d'euros; i ens agradaria saber quins projectes hi ha darrere
aquestes quantitats de 2024 i si són, com hem demanat abans
en el cas de recerca, continuació de projectes anteriors o
projectes nous.

Dels fons ITS podem passar ara al fons d'insularitat. El
2024 el factor d'insularitat -vostè ho ha mencionat- vol invertir
5 milions d'euros rodons en immersió digital, atenció a
ciutadania i modernització; 14,3 milions, també arrodonits, en
equipaments de serveis socials; 39 milions, en finançament
sanitari; 21,5 en altres serveis de l’ensenyament; 4 milions
d'euros rodons per a serveis generals de la Conselleria
d’Habitatge i Territori; i 20 milions d'euros, també rodons, per
a transport ferroviari. No sé si ens pot descriure amb un poc
més de detall aquests projectes, ja que algunes partides
apareixen sospitosament arrodonida i no sé si vostès tenen el
detall, què pensen fer amb això i si s'han reunit ja amb l'Estat
per acordar aquests projectes, projectes, entre els quals -com ha
dit- pareix que n'hi ha alguns que afecten la Direcció General
de Simplificació Administrativa, Modernització i
Administració Digital, que perd 9,6 milions d'euros, una
direcció general que, a més, hem vist que es marca com a
objectiu realitzar moltes activitats sense que hi hagi un augment
de personal reflectit en els pressuposts. 

I no sé si -vostè ho ha mencionat- que hi ha partides que
desapareixen per explicar aquesta davallada del pressupost de
la direcció general, nosaltres també hem estat mirant i hem vist
que les transferències corrents a famílies i institucions sense
ànim de lucre es redueixen un 57%, i alhora -vostè ho
mencionava- no continuen partides finalistes de Fons Europeus
del mecanisme de recuperació i resiliència, l’MR034, MR062
i MR064, que són uns 8 milions i mig d'euros en total; però, en
canvi, sí que continua l’MR063, i honestament no entenen per
què aquesta continua i les altres no. De la mateixa manera que
tampoc continua l’MR069. Això és un tema de fons europeus,

on vostès i, a més, pareix que orgullosament, segueixen sense
nomenar director o directora de l'Oficina de Planificació i
Coordinació d'Inversions Estratègiques, i han presentat aquesta
manca de direcció com un estalvi. Nosaltres creim que pot ser
una pèrdua perquè ens pot dur amb facilitat a la pèrdua de fons.
I, de fet, és quelcom sorprenent que tenguin vostès una
Direcció General d'Estadística que gestiona 800.000  euros, on
hi ha unes quatre persones i hi han assignat una persona extra
per dirigir l'IBESTAT i, en canvi, tinguin l'Oficina d'Inversions
Estratègiques, que té un pressupost de 2,2 milions d'euros per
si sola, sense direcció. 

I ens agradaria que explicàs també això que diu la memòria
de la seva secció, que té com a objectiu la revisió del Pla
estratègic autonòmic Estratègia d'inversions Illes Balears 2030,
a què vostè no ha fet menció. I no sé si és conscient del perill
de pèrdua de fons que implica aquesta revisió que volen fer
simplement perquè en el seu moment vostès es varen negar a
sumar-se al diàleg social que es va produir. I tampoc no sabem
-tampoc no ho ha dit- si tenen previsió d'ingressar nous fons
europeus, especialment del mecanisme de recuperació i
resiliència, ja que la promoció de projectes susceptibles de
rebre finançament comunitari, incloent les inversions
impulsades pel sector privat, desapareix també dels seus
objectius.

I tornam a innovació i digitalització. Varen fer públic, ho ha
mencionat vostè que volen crear una agència, l'Agència Balear
de Digitalització, Ciberseguretat i Telecomunicacions,
reconvertint l'IBETEC, i ha mencionat que el 2024 pareix que
començarà a produir-se aquesta transició; però, bé, ha
mencionat que hi ha un augment aquí de 2 milions d’euros per
a l’IBETEC, no sabem si aquest increment correspon, ja que
això passarà a les agències, si simplement serà un canvi de nom
o si hi haurà canvis més profunds, dins IBETEC. I si ens pot
donar detalls.

També saber si hi haurà càtedra d'intel·ligència artificial en
sostenibilitat i salut, com s'havia anunciat. Com es durà a terme
la capacitació de la societat en competències digitals que vostès
aparentment assumeixen a la memòria. I també mencionar, com
a iniciativa que ens sorpresa agradablement, que volen crear el
Banc regional d'innovació de les Illes Balears i obtenir
reconeixement per part de la Comissió Europea, això entenem
que s’ha demanat ja a Europa, de fet, la convocatòria està
tancada i, pel que hem vist, Balears s'hi ha presentat, i voldríem
saber si s'ha presentat a través de la convocatòria que duu
finançament associat o que implica aliances amb altres regions,
o s’ha fet amb la convocatòria on únicament es manifesta un
compromís, però no hi ha finançament.

I Europa diu que aquests projectes d'aquests bancs
d'innovació abordaran els reptes més candents, als quals
s'enfronta Unió Europea, a saber que són reduir la dependència
dels combustibles fòssils, augmentar la seguretat alimentària
mundial, dominar la transformació digital, inclosa la
ciberseguretat, millorar l'assistència sanitària, i assolir la
circularitat. I no sabem a quines d'aquestes àrees s'han apuntat,
i ens agradaria tenir-ne informació.

I també voldríem saber si continua el programa UIB-PIME,
perquè veiem que quasi tots els fons d'innovació seran per
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finançar empreses privades. I, en cas que sí, que continuï, que
es faci, si aquest programa depèn de la seva conselleria o no,
perquè, malgrat que van vendre, i ho ha fet vostè al
començament del seu discurs, amb molt d'enrenou, que
centralitzaven la innovació, la realitat és que el pressupost
d'aquesta matèria ha estat pràcticament dividit, meitat i meitat,
entre la seva conselleria i la d'Empresa, Ocupació i Energia. I
no sé si ens podria explicar quines diferències hi haurà entre les
polítiques d'Innovació de la seva conselleria i de la del Sr.
Sáenz de San Pedro, amb aquests pressuposts del 2024.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula
la Sra. Patricia de las Heras.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias, Sra. Presidente. Muchísimas gracias, Sr.
Conseller, por su extensa y detallada exposición. Si bien yo
también voy a enfocarlo un poquito más por la parte
pragmática, voy a hablar más de políticas que no de cifras
globales, que entiendo que sí que era el momento para
exponerlas, no obstante.

Yo me voy a ceñir a esto, y quiero que esto sea su hoja de
ruta, que es el acuerdo de gobierno formalizado entre el Partido
Popular y VOX, donde, como sabrá, hay muchísimas medidas
dentro del apartado de desarrollo económico, algunas de las
cuales, bastantes, gracias a Dios, en el poco margen de
legislatura que llevamos cumplido, se han llevado a término;
entre las cuales, a día de hoy, incluso se han aprobado diversas
de las contenidas en ese pacto. Tenemos, y le insto a que
intente llevar la mayoría de estas medidas, dentro de la medida
de lo posible, en estos presupuestos para 2024, a pesar de que
tengamos toda la legislatura para dar cumplimiento a este
acuerdo.

Y entre las cuales tenemos la rebaja de la tarifa autonómica
en todos sus tramos del IRPF; la creación de nuevas
deducciones, que, a pesar de la que se ha aprobado hoy, por
nacimiento o adopción, tenemos también para propietarios que
pongan viviendas en el mercado de alquiler de larga duración;
por gastos derivados de cuidados de personas mayores de 65
años; por autoempleo y segunda oportunidad para empleados
públicos que ocupen plazas de difícil cobertura, en especial los
miembros de las Fuerzas y Cuerpos de Seguridad del Estado.

También tenemos medidas como el impuesto sobre el
patrimonio, que también ha sido objeto esta mañana, no solo de
una enmienda que hayamos presentado nosotros, sino también
de la pregunta parlamentaria.

Y, sobre todo, el plan de apoyo a los emprendedores
autónomos, empleo joven, es decir, una serie de medidas
tendentes a apoyar el desarrollo económico y la incentivación.

Sí quería mencionarle uno de los objetivos troncales que ha
mencionado usted, que es la simplificación administrativa,
porque, efectivamente, la administración tiene que estar al

servicio de los ciudadanos y, a día de hoy, con la de trabas que
pone la administración, parece que es a la inversa, que el
ciudadano, cuando llega a la administración, se encuentra con
más problemas que soluciones. Y en el acuerdo que
formalizamos también está este punto recogido, concretamente
se dice que “apostáramos claramente por la simplificación
administrativa y la atracción de inversiones, modificando
normativas para acelerar trámites, mejorando la gestión y
eliminando cuellos de botella, reforzando el silencio
administrativo positivo, y la declaración responsable.”

Yo no sé si estos dos puntos, el silencio administrativo
positivo y la declaración responsable, se van a abordar dentro
de la simplificación administrativa, porque al menos así se
recogió en el acuerdo que se formalizó.

Y por mi parte, poco más, le agradezco, igual que le
agradecí en el momento de su comparecencia, para exponer las
líneas generales de la conselleria, que siguiera rigurosamente
los puntos recogidos en el acuerdo de Gobierno, y ahora le
agradeceré, pues, que sea su hoja de ruta para llevar a cabo los
presupuestos de 2024.

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. De las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Lluís Apesteguia, per un temps
màxim de deu minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. No formularé preguntes.
Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula la Sra. Joana
Gomila, per un temps màxim de deu minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bono, agrair primerament
l'exposició de les línies generals d’aquest pressupost per a la
comunitat autònoma del 2024, però també trob a faltar un poc
quins són els objectius concrets, i no només els nombres
desglossats, tot i que també està bé conèixer els nombres,
perquè, d'alguna manera són els doblers que gastarem en les
diferents partides el 2024. Per tant, li agrairia, si fos possible
que ens pogués dir, a grans trets, quins serien els objectius de
les polítiques que vostès pensen desenvolupar a les seves àrees.

Per altra banda, bono, ja vam discutir o ja hem parlat del
sostre de despesa en diferents ocasions, i vostè ja sap que
nosaltres no compartim segons quins ingressos allà on vostès
preveuen que els duran a terme, perquè creiem que no és un
reflex d'un sistema tributari que sigui just i que sigui progressiu
i, per tant, no ho sé, d'alguna manera també ens agradaria que
açò es pogués veure reflectit en aquests pressuposts.
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No sé si ho he entès bé, tal vegada vostè m’ho podrà aclarir,
que quan a la rebaixa de l’IRPF deia que apostaven per un
0,5% en les rendes menors de 30.000 i crec que un 0,25 en les
majors de 30.000, crec que he entès açò o ho he llegit a qualque
banda, no ho sé cert. Bé, jo li diria que, sota el nostre punt de
vista, crec que aquí es torna pecar d'aquesta manca de
progressivitat, perquè, és clar, quan diem més de 30.000 euros
és que parlam de rendes que poden anar des dels 30.000 fins a
nombres molt grans, i, per tant, tal vegada hagués estat bé posar
també una escalat a les diferents baixades d’aquest IRPF,
perquè, és clar, posam el 0,5 per a menors de 30.000 i el 0,25
per a tota la resta. Igual pot produir-se que aquell qui té una
renda molt elevada, quasi quasi li rebaixin més, tot i fer-li
només un 0,25, que a aquell que té una renda baixa.

Per tant, crec que hauríem de passar, haurien de tornar-ho
pensar en aquest cas, i si preveuen fer la rebaixa de l’IRPF,
perquè és una de les seves promeses electorals i, per tant, jo en
açò no m'hi ficaré, tot i que vostè sap què és el que en pens jo
respecte de les rebaixes d'imposts, crec que també haurien de
fer un escalat que fos més just, i no només per als menors de
30.000 i per als majors 30.000, i que la diferència aquesta no
és substancial, un 0,5% i un 0,25. Per tant, no ho sé, li
proposaria que ho repensassin i fessin un escalat i que realment
es veiés que aquest sistema tributari d'alguna manera és just i
progressiu. Perquè tenc la sensació que tornarem veure el
mateix que ha passat amb l'impost de successions, que els que
més tenen seran els que seguiran quedant-se amb més doblers
dins les butxaques.

Per altra banda, referent a l'impost de turisme sostenible,
que ja li he dit diferents vegades que ens alegram que a la fi el
PP hagi consolidat aquest impost que havien de treure tan just
vostès governassin, que no ha estat el cas, nosaltres els
suportam que no el treguin perquè creiem que és una molt bona
eina, un molt bon ingrés, perquè tothom que gaudeix del
turisme aquí, a Balears, també ajudi a poder mantenir els
serveis.

El que no compartim amb vostès és que no vulguin dedicar
una part d'aquest impost a habitatge i transport, que tenim
claríssim que és una conseqüència del turisme.

El que sí compartim amb vostès és que en alguns moments
d’aquestes legislatures passades s'ha dedicat l’impost de
turisme sostenible a coses que no tenien res a veure amb el
turisme, i açò ho compartesc, algunes partides no s’hi van
dedicar, però que no es dediquin a habitatge ni a transports,
quan està clar que és una conseqüència total del turisme la
manca d'habitatge que hi ha, crec que haurien de reconsiderar-
ho, sota el nostre punt de vista.

Per altra banda, també sabem que preveuen amb aquest
impost ITS pagar la part de la Llei de Reserva de la Biosfera,
que marca la llei, que són uns 4 milions, pel que he entès; bono,
s’hagueren pogut estirar un poc i posar els 5 milions, que era el
que deien estant a l’oposició, perquè és el que realment vostès
creien, i el que nosaltres també creiem, que és que hi hauria
d'haver en aquest cas. Però, bono, així i tot, ja està bé que, com
a mínim, hi hagi els 4 milions, el que passa, el que ens fa estar
un poc inquiets és veure si açò ens restarà de la resta d'ITS a
Menorca.

Si ara..., m’ho invent, eh, si a Menorca li corresponen, per
dir cosa, 14 milions i me’n lleven 4, d’alguna manera tindrem
10 milions menys. Per tant, esper i desig que aquests 4 milions
s'afegeixin al que ja ens tocaria per norma o que s'han distribuït
la resta d'anys, perquè si no hi tornam perdre. El Govern aporta
a la Llei de Reserva de la Biosfera, però a càrrec del que ja
hagués aportat. Per tant, li agrairia també que en aquest sentit
ens tengui en compte, són els 4 milions més, el que ja ens
tocaria per ITS, com a la resta.

Per altra banda, també li agrairíem que tinguessin en
compte els ajuntaments i els consells. Jo he estat un poc a
l’altra banda, com a batlessa, i moltes vegades la sensació que
hem tingut és que fem propostes, fem propostes, però al final
queden en no-res. Jo crec que els ajuntaments i els consells
insulars són les administracions properes als ciutadans i som els
que sabem els problemes que patim en els pobles i ciutats,
perquè en el fons el Govern balear no té -per dir cosa- terrenys,
ni espais, ni pobles, els que els tenim d'alguna manera, els que
els gestionam som els ajuntaments i els consells, i, per tant,
crec que ens haurien de tenir en compte. Crec que ens haurien
d'escoltar, perquè som els que patim les conseqüències del
turisme, tot i ser conscients que el turisme és un motor de la
nostra economia, i, per tant, d'alguna manera, sabem que n’hem
de tenir, però com més sostenible i que un turisme tengui més
en compte els residents, millor. Per tant, demanaria que ens
tenguin en compte, als ajuntaments i als consells, a l’hora de fer
el repartiment d’aquest ITS.

Per altra banda, quan rallam del finançament de les Balears,
com ja hem dit moltes vegades, per a nosaltres el règim
especial de les Illes és el que d'alguna manera identifica les
Illes com a tals, i dins aquest, el factor d'insularitat. He entès
que per a enguany hi hauria 103 milions d'euros, he entès que
hi hauria, i a mi m'agradaria, a l’hora de fer la distribució, a
veure com la faran, si d'alguna manera ja s'ha reunit la
Comissió d'Economia i Hisenda per tractar en què es distribuirà
i de quina manera ho decidiran, si deixaran participar els
consells insulars, si també deixaran participar un poc els
diferents grups parlamentaris de la definició d’aquest factor
d'insularitat, perquè crec que seria el millor.

També ..., no m'ha sobtat perquè tots som conscients que els
preus de l'electricitat pugen, el que sí que agrairia és que, ja que
sabem que els preus de l'electricitat pugen, hauria d'apostar, el
Govern, per posar energies alternatives que d'alguna manera
fan que almanco les partides d'electricitat baixin. Per tant, li
demanaria quines mesures preveuen tenir en compte per poder,
d'alguna manera, anar rebaixant aquestes partides en electricitat
en pro d'energies renovables posades o bé als edificis que
tengui el Govern balear, o bé en consum compartit, que
d'alguna manera s'hi fa feina. 

I, per últim, m'agradaria comentar-li el tema d'anar
implementant l'administració electrònica. Li he de dir que,
sincerament, a mi m'ha sorprès molt tant al Parlament arribar i
que només empren paper quasi, vull dir, em sorprèn la quantitat
de paper que tiram quan els ajuntaments, que són
administracions més petitonetes, hem intentat anar cap a
aquesta administració electrònica. Per tant, a mi m'agradaria
sabre si es preveu en aquests pressuposts implementar, no
començar, jo crec que s'hauria d'implementar del tot
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l'administració electrònica en el Parlament, sincerament, que
cada setmana tirem als fems molts i molts i molts de papers, per
molts, la veritat és que m'ha sorprès, no només per la petjada
ecològica, que també, sinó perquè em va semblar que una
administració com el Parlament hauria d'anar cap aquí; i el
mateix en el cas del Govern balear, sincerament, quan jo era
batlessa a Ciutadella, em sorprenia que els únics documents que
firmàvem e paper eren els del Govern balear, venia un conveni
del Govern balear i el firmàvem en paper, venia un conveni del
Consell o dels ajuntaments i el firmàvem electrònicament. Jo
només conec aquest trosset, vostè coneixerà molt més com està
a nivell de Govern balear com està la implementació de
l'administració electrònica, però també li demanaria a veure si
hi ha algunes partides que s'hagin posat en aquest sentit perquè,
d'alguna manera, Parlament i Govern balear siguin un exemple
d'administració electrònica per la part que ajuda a nivell
burocràtic, però també per tot el que representa de petjada
ecològica. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular, té la
paraula la Sra. Cardona, quan pugui, per un temps màxim de
deu minuts.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta. Bones tardes, diputats i diputades.
Primer de tot, vull donar la benvinguda al conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació, Sr. Costa, i a tot el seu equip
que avui l'acompanya. 

Avui, Sr. Costa, ha vengut a presentar-nos els pressuposts
de la comunitat de 2024, un pressupost que és de 7.320,7
milions d'euros, 6.365,5 milions de despesa no financera i
955,2 milions d'euros de despesa financera, i que, com vostè ha
dit, per primera vegada és un pressupost amb dèficit zero. Es
tracta d'un pressupost que va encaminat a complir la paraula
donada per la presidenta Marga Prohens el dia de la seva
investidura, un pressupost que ajudarà a complir amb el
programa del Partit Popular, les 500 mesures que vàrem
presentar i també amb els 110 acords que es varen acordar amb
VOX de governabilitat. Es tracta d'uns pressuposts que posen
en primera línia la sanitat, l'educació i els afers socials. 

També veim que uns dels temes prioritaris d'aquest govern
són les infraestructures en matèria d'aigua, inversions de vital
importància i que fins ara han estat els grans oblidats pels grans
defensors de la nostra terra, 126, 3 milions d'euros; un
pressupost que contempla els fons de contingència, el factor
d'insularitat, els ens territorials i el deute públic.

S'han criticat molt per part de l'oposició algunes suposades
baixades de pressuposts d'algunes conselleries, però analitzades
les partides podem constatar que no és així, sinó que hi ha una
pujada a totes les conselleries. Aquest govern ha volgut
concentrar a cada conselleria el que li correspon. No tenim
partides repartides per tot, el que farà que sigui un govern més
eficaç i més eficient. Veim que es tracta d'un pressupost real,
on es pressuposten els projectes, no les idees com s'ha fet fins

ara. I això ho dic perquè en els passats pressuposts hi havia
pressupostat el tren de Llevant, que no hi havia ni projecte,
solament hi havia un power point. I que quedi clar, no vull dir
que no es faci, sinó que quan hi hagi projecte i si es veu
convenient, ja es pressupostarà. 

Pel que fa a la Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació
engloba una part bastant important d’aquest govern, com la
secretaria general, la Direcció General d'Economia i
Estadística, la Direcció General de Pressuposts i Finançament,
la Direcció General del Tresor, Política Financera i Patrimoni,
la Direcció General de Fons Europeus i la Direcció General
Autonòmica d'Innovació i Societat Digital, ambdues direccions
generals, la Intervenció i l’ATIB; una distribució que crec que
és adequada, ja que ha creat la Direcció General de Fons
Europeus i la Secretaria Autonòmica d'Innovació i Societat
Digital, la Direcció de Fons Europeus, on destaca l’Oficina
d'Inversions Estratègiques i que donarà seguretat jurídica als
inversors, tant d'aquí com els que venguin de fora, i una
secretaria autonòmica que té un pressupost superior al de l'any
passat, en un 60,79%, amb el rang de viceconselleria, ja que
l'objectiu és donar suport a tot el Govern. Queda tot centralitzat
i no dispers per les diferents conselleries, fent així més eficaç
i eficient, ja que des d'aquesta secretaria s'engloba la
simplificació administrativa, modernització i administració
digital, la Fundació Bit i IBITEC a més de l’ATIB.

La secretaria autonòmica ha de ser transversal a tota
l'administració, com han vist en la seva presentació. Hi destaca
el Pla de ciència, tecnologia i innovació, de la mà del sector
empresarial i amb totes les forces polítiques que en el seu
moment hi vulguin participar. Cal destacar també la
implantació de declaració única tributària, el pagament dels
tributs locals i autonòmics a través de Bizum, entre altres.

I en aquest punt, i com a eivissenca, segons declaracions
seves, vull donar-li l'enhorabona pel que després de vuit anys
sense fer res a la fi, el Govern balear firmarà un conveni amb
el Consell Insular d'Eivissa per iniciar les obres del Centre Bit
a Sa Coma. Diran que ja estava pressupostat, sí, però
pressupostar-ho any rere any i no fer-ho és el mateix i res. El
que està clar és que aquest govern aposta per les
infraestructures tan necessàries i tan abandonades pel passat
govern. Amb aquest govern queda clarament demostrat que es
poden abaixar imposts i, a la vegada, incrementar la despesa
social, 113,3 milions d'euros en salut, 94,4 milions d'euros en
educació i 12 milions d'euros en serveis socials. Per primera
vegada se superen els 4.000 milions d'euros en despesa social,
el que demostra la importància que dóna aquest govern a temes
tan rellevants com la dependència. 

El que queda clar és que aquest pressupost és el pressupost
del canvi, un canvi que es veu en les polítiques d’aquest
govern: priorització en educació, amb un increment de quasi
100 milions d'euros, priorització en sanitat, amb un increment
de més de 100 milions d'euros; la priorització de la recaptació
de l'ecotaxa, gran part d'ella amb el cicle de l'aigua; inversions
en centres educatius, inversions en sanitat, amb la declaració de
places de difícil i molt difícil cobertura; inversions en
dependència.
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Els pressuposts que avui presenten reflecteixen la política
del Partit Popular, que és la rebaixa d'imposts sense retallar cap
dels serveis de la nostra comunitat, és més, amb increment de
la despesa pública. El Partit Popular demostra que compleix la
seva paraula, com s'ha vist avui matí amb l'aprovació de la llei
en matèria de tributs cedits per l'Estat, i estic convençuda que
a la llei de pressuposts que es presenta hi haurà moltes més
mesures fiscals que beneficiaran els ciutadans de les nostres
illes; i, sobretot vull posar en valor la incorporació que es farà
de més avantatges fiscals, com l'increment del 10% del mínim
personal i familiar per a majors de 65 i 75 anys, persones amb
almenys un 30% de discapacitat, deducció d'interessos pels que
tenguin préstecs a tipus variable, increment del 10% per a
determinats col·lectius del mínim personal i familiar, així com
familiars que tenen persones amb discapacitats al seu càrrec,
millores de deducció per a llibres de text, entre altres, moltes
d'aquestes aportacions fetes per la resta de grups parlamentaris.

Per tant, una vegada més queda clar que aquest govern i
aquests pressuposts estan al costat de les famílies de les nostres
illes.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cardona. Per tal de contestar té la paraula el
Sr. Vicepresident i conseller d'Economia, Hisenda i Innovació
sense límit de temps. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Moltes gràcies, presidenta. Bé, intentaré, en la mesura de
les possibilitats, respondre totes les preguntes possibles que se
m'han plantejat.

Bé, en primer lloc, 2% del pressupost d’I+D+I, la voluntat
política és clara en aquest sentit, la tendència ha de ser assolir
aquest objectiu a mig termini, és cert que hi estam lluny, és
cert, 0,61, és ver, però la intenció del govern, sense cap dubte,
és fer esforços màxims per intentar assolir aquest nivell. 

Assolir un percentatge, assolir un percentatge del
pressupost, no és una finalitat en si mateix, sinó aprofitar bé els
recursos del percentatge del pressupost que es destinin a
aquella finalitat concreta, de vegades no és una qüestió de
repartir massivament, sinó de fer les polítiques, en aquest cas
en matèria d'I+D+I, de forma eficaç, perquè arribin de forma
adequada allà on d'arribar i s'assoleixin els objectius d'aquestes
polítiques. No és una qüestió només d’assignar un percentatge,
sinó d’assignar-lo adequadament i bé.

Em pareix important destacar -i no sé si ho ha apuntat vostè,
Sr. Bona- els 7 milions d'euros d’ITS, si els ha inclòs o no en
aquest sentit. Ho dic perquè de vegades -i això també té
vinculació amb el que acab de dir- no només és pressupostar,
sinó executar el pressupost. Li posaré un exemple. Miri, vostè
ha fet referència als 13 milions d'euros de la Facultat de
Ciències de la UIB, un projecte que sense cap dubte el Govern
de les Illes Balears, actual, eh?, executarà. Però sap vostè, Sr.

Bona, quant s’ha executat el 2023 dels 13 milions d'euros que
vostès varen pressupostar?, sap quants s’han executat, Sr.
Bona? Jo li diré: zero, zero euros. I sap per què no s'ha executat
ni un euro dels 13 milions?, perquè la UIB no tenia ni el
projecte fet. Ara mateix, la UIB està elaborant el projecte,
probablement durant el transcurs de 2024 acabarà de redactar
el projecte executiu, i, si tenim sort, la UIB es veu en capacitat
de iniciar la licitació de l'edifici de la Facultat de Ciències. En
conseqüència, Sr. Bona, no és una qüestió sempre de pintar
pressupost, sinó d’executar-lo, perquè pintar-lo i no executar-lo
és vendre fum i mentir a la ciutadania de les Illes Balears. 

Li posaré un altre exemple, perquè també m’entengui,
perquè aquest és ..., el de la Facultat de Ciències és greu, però
aquest ja és el súmmum. És veritat que no afecta la meva
conselleria, però el vull deixar caure, perquè és molt
representatiu. Jo crec que ha sortit, no record quin portaveu ho
ha dit, però ... Vostè creu, Sr. Bona, que és adequat
pressupostar 30 milions d'euros de l’ITS per al tren de Llevant,
quan vostès l'únic que havien fet era un power point? Creu que
pintar 30 milions d'euros, 30, eh?, no 1, no, no, 30 milions
d'euros, i no ... evidentment no executar res, perquè si vostè
l'únic que té és un power point, què s’ha d’executar, un projecte
d'enginyeria de complexitat d’aquest? No seria millor -dic jo,
Sr. Bona-, no seria millor fer el projecte i quan el projecte
estigui fet buscar el finançament i executar-lo i no enganyar la
gent, com han fet vostès amb aquestes dues partides,
concretament? N'hi podria dir més, però tampoc no és qüestió
allargar -nos massa, perquè ja s'entén bé el missatge que li vull
traslladar, Sr. Bona, en aquest sentit.

El pressupost està per executar-lo i per executar de forma
eficaç i eficient, de vegades no faria falta pressupostar tant si
s’executàs adequadament. Li puc ben assegurar que la intenció
d’aquest govern i d’aquest conseller és aprofitar bé els recursos
que es pressuposten, aprofitar-los bé, no com ha passat amb
algunes actuacions. 

Per altra banda, Pla de ciència, tecnologia i innovació, miri,
jo ho he dit des del principi de la legislatura, miri, jo, com a
conseller vinculat en aquestes matèries, tenc un objectiu i
m'agradaria poder-lo complir, si no és el 2024, que sigui el
2025, i si no és el 2025, que sigui el 2026, però a mi
m'agradaria, Sr. Bona, si vostè és l’interlocutor del
PSIB-PSOE, a mi m'agradaria que poguessin fer un pla de
ciència, tecnologia i innovació a llarg termini, a llarg termini,
perquè una de les coses que crec que ens ha succeït en aquesta
comunitat autònoma és que no hem fet polítiques a llarg
termini, i la política en matèria d'innovació I+D+I llarg termini
és, des del meu punt de vista, una qüestió absolutament
fonamental, perquè si aconseguim consensuar, si aconseguim
pactar un pla de ciència, tecnologia i innovació, entre tots, entre
tots, i ara li posaré un exemple, però entre tots, jo crec que
avançaríem molt. Li ho dic de veritat, si poguéssim pactar amb
vostès, amb el Partit Socialista, amb VOX, amb MÉS per
Mallorca, amb MÉS per Menorca, amb ... en fi, amb tots els
partits polítics, consensuar -ho amb la societat civil, amb el
Cercle d'Economia, etc., poguessin consensuar aquest pla de
ciència de manera que ..., algun dia hi haurà alternança política,
no?, esper sigui d’aquí trenta o quaranta anys, però el dia que
tornin vostès a governar, si hem consensuat, si hem consensuat
un pla de ciència a llarg termini, si vostès l'han acceptat, el
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raonable seria que no el canviassin i, en conseqüència, tengués
una continuïtat en el temps, perquè si no, els canvis que es fan,
llavors no redunden en benefici dels ciutadans. 

I li posaré un altre exemple, perquè vostè també hi ha fet
referència. Quin compromís tendria el Govern del Partit
Popular amb els nostres socis de VOX en el pla estratègic
d'inversions si l’haguessin consensuat amb nosaltres? Si en
comptes de -perdoni’m l’expressió- si en comptes de fotre’ns
una puntada de peu, que és el que varen fer, s'haguessin assegut
amb el Partit Popular, que era el principal grup de l'oposició,
no ens haguessin fet de menys i en alguns casos -permeti’m que
ho digui- no s’haguessin rigut de nosaltres, tal vegada ara no
canviaríem el Pla estratègic d'inversions, no el canviaríem,
perquè l’hauríem consensuat. Nosaltres els vàrem dir, mirin, els
eixos a nosaltres ens van bé, estam d'acord amb els eixos del
Pla estratègic, el que no ens van bé són les inversions que
vostès han planificat i tal vegada la priorització d’un eix sobre
l'altre. Per això, clar que sí que canviarem el Pla estratègic
d'inversions, perquè no hi estam d'acord, si haguéssim fet el
mateix que nosaltres ..., ja li dic, li ho dic sincerament, eh?, la
nostra intenció és pactar el Pla de ciència, pactar-lo amb vostès,
si vostès haguessin pactat el Pla estratègic d'inversions, ara no
l'hauríem de canviar, perquè tendríem un compromís ferm amb
aquest pla estratègic. 

Per altra banda, miri, projectes inclosos  dins la secció 40,
factor d'insularitat, els projectes, com vostè sap, i així ho diu el
Reial decret llei 4/2019, els projectes que es financen amb
factor d'insularitat es decideixen dins el primer quadrimestre de
cada any. En conseqüència, ara mateix hi ha una preassignació
de fons que es materialitzarà en projectes dins el primer
quadrimestre de 2024, de la mateixa forma que es
materialitzaran en projectes, la recaptació de la secció 37, per
tant, dels fons ITS, també es materialitzarà en projectes dins el
primer trimestre de 2024. I fixi’s que he utilitzat la paraula
“projectes”. Jo a alguns dels meus, que estan a la conselleria,
els tenc avorrits -és així, eh, Toni?, sí, em sap greu, em sap
greu, però és que tenc una mania, tenc una mania, i és que
m'emprenya molt, però molt, que em venguin i “tenc una idea
molt bona”, idò perfecte, fantàstic, quan hagis materialitzat
aquesta idea en un projecte, en parlam per buscar finançament,
mentre no tenguem projecte, si només tenim una idea, amb una
idea no licitam res, amb un projecte sí que licitam, per tant, és
importantíssim que per executar els fons, tant factor
d'insularitat com MRR, com els fons de l’ITS, com els fons de
finançament del cicle de l'aigua, com els fons derivats de
l'impost sobre els residus, hi hagi projectes, projectes en
disposició de ser licitats i executats. I això, desafortunadament,
ja li he posat alguns exemples d'abans, no es produeix; s’han de
fer esforços, s’han de fer esforços.

I afegiré alguna cosa més, perquè el conseller de Turisme,
el conseller Bauzá, no ho hem parlat això, és que el 2024, per
distribuir els fons de l'ecotaxa serà més important tenir
projectes que la distribució territorial per illes. Li dic de veritat,
sí, sí. Tant de bo Menorca, tengui, -quan ha dit?, no sé si m'ha
dit la Sra. Gomila, 15, 18?-, tant de bo tengui 50 milions
d'euros de projectes a Menorca!, i els podem executar a
Menorca. Seran molt més importants els projectes que les
idees.

Això de pintar partides pressupostàries, li he de ser sincer,
no ens va, ens va millor que hi hagi projectes en disposició de
ser executats.

I afegiré una altra cosa, la planificació plurianual
d'inversions, no és any a any, la planificació plurianual
d'inversions és això, plurianual, per tant, amb perspectiva a
llarg termini. I l’execució dels projectes és plurianual, vostè
necessita 13 milions d'euros per a la Facultat de Ciències de la
UIB? No. Quants en necessita vostè el 2024? 500.000 euros
per fer el projecte, idò aquí són, 500.000 i un plurianual per
executar la inversió el 2025, el 2026 i el 2027. Vostè ha de
reservar 13 milions d'euros el 2024? No, no fa falta per a res,
n’ha de reservar 500.000.

En conseqüència, amb 130 milions d'euros, plurianualitzant
i fent una planificació d'inversions a mig i a llarg termini, es
poden licitar molts projectes, perquè no són 136 milions, són
136 milions del 2024, 130 i busques més del 2025, i així
successivament. En conseqüència, la voluntat del Govern de les
Illes Balears és fer una planificació d'inversions a mig i a llarg
termini, que jo crec que és el que correspon.

Agència de Digitalització, Ciberseguretat i
Telecomunicacions. Miri, sincerament, jo vaig explicar-ho,
però vull tornar-ho explicar: per què fem una agència? Perquè
això és un desgavell, si ho ha dit, Sr. Bona, innovació? Si
innovació en fa tothom, tothom fa innovació! L’IDI fa
innovació, la Fundació BIT fa innovació, la Direcció General
de d'Innovació fa innovació, no sé on, fa innovació. No, no, la
innovació es fa a un ens, un ens que serà -perdó-, el tema de
digitalització es fa a un sol ens, perquè si no en fa tothom,
Innovació també.

Perdoni, però l’Institut de Recerca, fantàstic, i per què no és
l’Institut de Recerca i Innovació, i transformació, o
transferència del coneixement? Per què no hi afegim quelcom
més? Dic jo, eh!, Sr. Bona, li sembla una bona idea que sigui
de recerca, innovació i transferència?

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Ah, d’acord, exacte, idò jo ja li don el projecte, a nosaltres
sí que ens sembla bé...

(Rialles de l’intervinent)

..., a nosaltres sí que ens sembla bé. Per tant, ja li dic que anam
un poc... nosaltres som molt de concentrar esforços, perquè
concentrar esforços significa ser més eficaç, i la nostra intenció
és, li ho dic sincerament, concentrar esforços, en matèria de
digitalització també.

El director general, Xisco Cánovas, sap perfectament per
què li ho dic, perquè resulta que aquí d’informàtica en fa
tothom, -així és Xisco?-, tothom fa informàtica, totes les
conselleries fan informàtica, contracten..., no sé què, i dius:
però això no aniria millor que es coordinàs un poc? Sí, aniria
millor que es coordinàs un poc.

I, com que són competències totalment transversals de tot
el Govern de les Illes Balears, el millor és que es facin de
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forma concentrada, i l'única manera de concentrar-ho és fer un
ens d’aquest tipus, i per això el farem: Agència de
Digitalització.

El Mecanisme de Recuperació i Resiliència hi ha alguna
part que s’ha pressupostat el 2024, n'hi ha un altra que, sí hi
queden fons pendents d'incorporar, s’hi incorporaran, perquè ja
saben vostès que el mecanisme és un fons amb finançament
afectat. En conseqüència, si quedassin romanents, evidentment,
s’incorporaran automàticament el 2024 i s’executaran; és a dir,
no vol dir que tots els fons MRR que no apareguin no sigui
perquè no hi ha voluntat d’executar-los, sinó que no s'han
pressupostat, ja sigui perquè estan ja en execució o s'han
executat un bon tros, i no els han pressupostat, però que es
poden incorporar perfectament el 2024.

Més coses, a la Sra. De las horas, por supuesto, nuestro
compromiso, evidentemente, es ejecutar todos los puntos,
todos, los 110 puntos del acuerdo que hemos firmado entre el
Partido Popular y VOX, esta es la voluntad. També ejecutar
las más de 500 propuestas del programa de gobierno del
Partido Popular. Yo creo que, fruto de este acuerdo, hemos
ejecutado en materia fiscal, que no afecta directamente a esta
conselleria, un conjunto de medidas que yo creo que son muy
buenas para los ciudadanos de Baleares, muchas de ellas con
enmiendas del Grupo Parlamentario VOX y, concretamente,
de usted, Sra. De las Heras.

Por lo tanto, yo estoy seguro que vamos a cumplir
absolutamente todos los puntos, los que afectan a esta
conselleria y los que no, el conjunto de los 110 puntos que
hemos pactado.

Por ejemplo, es verdad que hay algunas cosas, por
ejemplo, el Plan de de apoyo a emprendedores no es
competencia de esta conselleria, es competència de la
Conselleria de Empresa, pero me consta que aquí está puesto.

Lo que sí afecta a esta conselleria es, por ejemplo, la
deducción por autoempleo, esta es una de las medidas que
vamos a ver si es posible incorporar ya a la Ley de
presupuestos, si cabe pues vía enmienda, y la podemos ya
aprobar en 2024.

Una cuestión fundamental, política, simplificación
administrativa, es uno de los retos mayores que tenemos esta
legislatura, se lo quiero decir así de claro, la simplificación
administrativa es una cruz que sufren los ciudadanos de
Baleares, del conjunto de España, pero los ciudadanos de
Baleares porque son a los que nos debemos, y es un objetivo
básico. 

Ahora mismo se está en proceso de creación de un consejo
asesor de simplificación administrativa, que va a empezar a
trabajar en breve y, en cualquier caso, dentro del primer
trimestre de 2024, donde van a estar funcionarios técnicos de
todas las consellerias, y donde el objetivo va ser, se lo voy a
decir claramente, podar la administración, vamos a podar la
administración. Lo que haya que derogar se derogará, porque
el objetivo es claro, esta vez no podemos fallar, no puede ser
que sea esta tortura que tienen los ciudadanos frente a la
administración pública, que la administración sea un

problema, que cada ciudadano siempre diga: és que no hi ha
manera, es que la tramitación y..., es que tienen razón, este es
el problema que tenemos y que tenemos que intentar darle
solución.

Y esto tiene mucha vinculación con esta conselleria, porque
no habrá simplificación sin digitalización. Seamos claros, o
digitalizamos la administración, y acabamos con el papel, ya
no es solo una cuestión ambiental, que también, no, no, es una
cuestión de simplificación administrativa; no habrá manera de
simplificar la tramitación de la administración sin,
evidentemente, derogar trámites que no sirven para nada, pero
también digitalizar la administración. Y uno de los objetivos es
esta de digitalización de la administración.

Per altra banda, a la Sra. Gomila, miri, sense perjudici, Déu
me’n guardi, de menysprear totes les direccions generals de la
meva conselleria, la Conselleria d'Economia, Hisenda i
Innovació, però n’hi ha algunes que són més, diríem,
transversals, més operatives, més que tenen personal, que no
són tan polítiques, permeti’m-ho, la Direcció General de
Pressuposts, la Direcció General del Tresor, la Direcció
General d’Economia és un poc més política, però la Direcció
General de Fons Europeus, l’IBESTAT, que són, diríem,
direccions generals més clàssiques, més d'estructura i suport al
conjunt del Govern, jo diria que la part més política de la
conselleria és la Secretaria Autonòmica, amb les seves dues
direccions generals: Recerca i Innovació i la Direcció General
de Modernització i Administració Digital, aquestes són la part
més política, però també són competències totalment
transversals per al conjunt del Govern.

Per tant, aquesta part més política és la que es té intenció de
potenciar al màxim, sense perjudici que, en primer terme, el
que necessitam i el que estam fent ara és estructurar
adequadament aquestes direccions generals, perquè puguin ser
eficaces. Com li he dit abans, sense una agència de
digitalització nosaltres entenem que no ens en sortirem, perquè
cal concentrar esforços; sense un institut de recerca i innovació
difícilment podran concertrar aquests esforços, perquè aquest
institut ha d'agafar les polítiques que fan de forma
descoordinada, uns, altres, etc., i posar-ho tot dins un ens únic
que faci aquestes polítiques de forma eficaç, eficient i sobretot
amb continuïtat en el temps.

La tarifa de l’IRPF, vostè en feia referència, Sra. Gomila, li
he de dir que després de la reforma la tarifa de l’IRPF serà més
progressiva, hi està d'acord o no?, sí, la tarifa serà, no, no, la
tarifa serà més progressiva que l'actual, eh?, perquè per fer més
progressiva una tarifa d'un impost es pot fer de dues formes,
incrementant en els trams més elevats de renda o baixant més
el tipus de gravamen en els trams més baixos de renda. És així,
no?, coincidirà amb mi, no? Per tant, si baixes mig punt a
rendes inferiors a 30.000 euros i baixes un quart punt a rendes
superiors, la tarifa és més progressiva, Sra. Gomila, com que
no?, la tarifa és més progressiva o no?, clar que és més
progressiva, sí que és més progressiva. 

(Remor de veus)

No, no, però jo li estic dient, la tarifa després de la reforma
és més o menys progressiva que abans?, la resposta és que és
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més progressiva que abans, per una qüestió purament
matemàtica.

4 milions d'euros d’ITS a Reserva de Biosfera, home!, sap
vostè quina ..., la redacció literal vostè la coneix, no?, la
redacció de la Llei de Reserva de la Biosfera. Aquest govern
podria haver fet el que feien tots els governs anteriors o el
govern anterior, que consistia a arribar a Menorca i dir “a
veure, les inversions de la Reserva de Biosfera, molt bé, han fet
una depuradora, han fet no sé què, au, ja està”, ho justificam?,
no, que va, a la llei de capitalitat d'Eivissa cada any ho feien, a
la Llei de capitalitat de Palma cada any es feia, inversions que
ja feia el Govern de les Illes Balears, ens reunim en el Consell
de Capitalitat i deim aquestes (...) són per a la Llei de Reserva
de la Biosfera i s’ha acabat la història. Això és el que s’ha fet
fins ara. El 2024 no, el 2024 hi ha 20 milions d'euros per a la
Llei de capitalitat de Palma, 4 milions d'euros per a la Llei de
Reserva de Biosfera i 4 milions d'euros per la Llei de capitalitat
d'Eivissa, pressupostats, amb projectes ITS?, sí, amb projectes
ITS, però estan pressupostats. I ara realment em vaig quedar
sorprès, quan algú va dir “no, però això significarà un retall del
que li correspon”. Vostè mateixa, Sra. Gomila, ho ha dit, quants
de projectes s'havien executat a municipis de Menorca?, quants
d’ITS el 2023, per exemple, o el 2022?, jo li ho diré: zero, no,
no, sí, zero euros. Podria ser que avançàssim en aquest sentit,
la voluntat li puc dir que va en aquest sentit, d'avançar,
d'avançar que hi hagi projectes municipals que hi entrin, i
projectes dels consells insulars quants n’entraven?, poqueta
cosa. És així o no, senyor ...?, sí, és així, bé, tal vegada també
tenim la voluntat que n’entrin alguns quants més, per tant, tal
vegada s'amplia, tal vegada s'amplien els imposts, dic jo, eh?,
tal vegada.

Per altra banda, la distribució del factor d'insularitat, ho he
dit abans, la distribució del factor d'insularitat, en el qual també
volem que hi participin els municipis i els consells insulars -sí,
sí-, el 2023, quan hi han participat els municipis i els consells
insulars?, jo li ho diré: zero euros, sí, sí, zero euros. 

Bé, la distribució es farà en forma de projectes dins -així ho
diu, com he dit abans, el Reial decret llei 4/2019- el primer
trimestre de 2024, i estam disposats a acceptar ..., a enviar via
Comissió Mixta d'Economia i Hisenda projectes de municipis
i consells insulars. 

Per altra banda, tema d'energies alternatives. Vostè hi ha fet
referència, Sra. Gomila, i estic molt content, de veritat, que hi
hagi fet referència, perquè és una altra de les qüestions que
preocupen molt. Miri, els grans consumidors d'energia a la
comunitat autònoma i, per tant, de totes les Illes Balears, són
SFM, ABAQUA, dessaladores i depuradores, per tant, i
l’Ibsalut. Si tenguéssim, si haguéssim fet un esforç
d’implantació de renovables en dessaladores depuradores, etc.,
l'estalvi seria brutal. Per tant, estam cent per cent d'acord amb
la implantació d'aquests tipus d'energies a edificis públics de la
comunitat autònoma -li ho dic així de clar-, les cobertes dels
hospitals de les Illes Balears haurien d'estar folrades -perdoni,
tal vegada per a això tardarem un temps, eh?-, però folrades de
plaques de fotovoltaica per tal de produir energia per a
autoconsum d'aquests establiments. I les depuradores, també,
i s’ha de fer un esforç enorme en aquest sentit. I estam
disposats a fer-lo, Sra. Gomila, estam disposats a fer-lo.

Administració electrònica, és una vergonya, li ho dic així de
clar, efectivament, vostè té tota la raó, paper i paper i paper. Sí,
sí, per tant, la implantació de l'administració electrònica, una
total i absoluta prioritat. 

Pel que es referesc a la Sra. Cardona, és veritat que jo no he
fet referència a la globalitat dels pressuposts, vostè sí, el dia del
debat dels mateixos pressuposts en parlarem. Jo crec que són
uns pressuposts, sincerament, molt enfocats a la ciutadania de
les Illes Balears: inversions, el tema de polítiques socials amb
més de 4 milions d'euros, inversions més de 1.000 milions
d'euros, ... una distribució -que no n’hem parlat, però vull
dir-ho-, una distribució totalment diferent de l’ITS. Concerts i
patinets?, no, ja no.

Tampoc habitatge públic, la Sra. Gomila ja sé que no hi
estarà d'acord, i el Partit Socialista segurament tampoc, però
no, no, habitatge públic n’hi ha d’haver, evidentment, però no
finançat amb l’ITS, no. L’ITS s’ha de reservar a turisme i a
medi ambient, més d'un 50% a medi ambient. Sí, nosaltres érem
els destructors del territori, nosaltres no, no tenim cura del medi
ambient, però destinam el 50% de l'ecotaxa a medi ambient, sí.
Per tant, home!, alguna cosa ens preocupa, per exemple, el
tema del cicle de l'aigua, més de 100 milions d'euros, 126
milions d'euros, concretament. Per tant, sí, aquestes són de les
qüestions que ens preocupen. 

I, efectivament, per exemple, vostè ha fet referència, Sra.
Cardona, al Parc Bit d'Eivissa, alguns varen dir “no està
pressupostat el 2024", no, és que ja està pressupostat el 23,
signarem en breu el conveni per executar l'edifici 101 a Sa
Coma per fer el Parc Bit d'Eivissa, l'única illa que ara mateix no
té Parc Bit, sí, sí, ho farem. El conveni quedarà signat
properament, i en qualsevol cas, dins el 2023, quedarà signat i
executarem aquesta obra imprescindible. 

I, finalment, vull fer referència a una qüestió que no ha
sortit, però vull dir-ho, que és el Consell assessor fiscal, una de
les qüestions que també s'aborden ja a la Llei de pressuposts de
2024, al text articulat, i que crec que serà un òrgan que
funcionarà molt bé. Com vostès saben, no hi ha Direcció
General de Tributs en aquesta comunitat autònoma, altres
comunitats autònomes tenen Direcció General de Tributs,
nosaltres no en tenim, sí que tenim l'Agència Tributària de les
Illes Balears. El Consell assessor fiscal serà l'encarregat, serà
semblant al Consell Fiscal que tenen també a Catalunya, sense
tanta parafernàlia, també ho he de dir, no hi haurà ni càrrecs de
confiança, ni nomenaments, ni res, serà un consell assessor per
fer feina, per fer feina en reformes fiscals si és que en el seu
moment se n’ha de tornar a fer, jo crec que sí, fer feina en
seguretat jurídica, que es puguin fer consultes per part dels
contribuents, els professionals tributaris de les Illes Balears
puguin fer consultes interpretatives de la normativa tributària
autonòmica, que es pugui tenir la participació d’òrgans, com,
per exemple, el Consell de defensa del contribuent, que és un
òrgan que hi ha a nivell estatal, però no a nivell regional. Per
què no muntar una delegació del Consell de defensa del
contribuents a les Illes Balears? Seria una actuació que volem
fer, que seria una actuació pionera per poder denunciar via
Consell de defensa del contribuent perquè els contribuents es
puguin defensar; que es pugui fer un comitè tècnic dins aquest
Consell assessor fiscal, que, com he dit, faci normes
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interpretatives i els professionals tributaris de les Illes Balears
sàpiguen perfectament quina és la interpretació que fa l'Agència
Tributària o que farà l'Agència Tributària davant un determinat
supòsit en concret, si es planteja aquest cas l'Agència Tributària
farà això, que ho sàpiguen els professionals tributaris, això
significa seguretat jurídica. 

Tal vegada el Sr. Pou dirà “home, tant de bo hi hagués estat
el Consell assessor fiscal per fer els decrets llei o la normativa
tributària fins ara, tant de bo, tant de bo hi hagués estat el
Consell assessor fiscal i hauríem pogut negociar les coses amb
els professionals tributaris que, evidentment, formaran part del
Consell assessor fiscal, professionals tributaris, i sí,  hauríem
pogut pactar les coses abans, efectivament, a mi no em cauen
els anells per dir-ho,  no tenc cap problema ni un, a mi
m’agrada consensuar les coses amb els professionals, amb els
que en saben, totalment, sempre, consensuar les coses.

Res més, quedo a la seva disposició per al proper torn
continuar. Gràcies. 

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, vicepresident. Ara passam als torns de rèplica. Per
part del Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Bona
per un temps de cinc minuts. 

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Ha parlat vostè d'aquest objectiu
del 2% d’inversió en ciència i innovació respecte dels
pressuposts de les Illes Balears com una voluntat política clara,
però la realitat és que el percentatge dedicat del pressupost ha
anat per avall de cara a aquest 2024, per tant, efectivament, la
voluntat política almanco que vostès manifesten deu ser clara. 

I amb una cosa sí podem estar d'acord, que és que també
són importants, no només les quantitats que es dediquen, sinó
els efectes d'aquestes polítiques. I en aquest sentit, li vull 
demanar, per exemple, un indicador de mesura per veure com
d’efectives són aquestes polítiques: quants llocs de feina en
aquest sector té previst vostè crear.

M'ha demanat si havia tengut en compte 100 milions d'euros
que estan destinats a recerca que vénen d’ITS. Efectivament, i
l’any anterior eren 21 milions d'euros, i vostès han retallat
moltíssim en aquest sentit. 

A vegades vostè parla de 2023 com si vostè no s'hagués
passat la meitat de 2023 sent vicepresident d’aquest govern, i
també li vull recordar que té la meitat de la responsabilitat de
la gestió durant aquest any, tant per allò bo com per allò dolent,
és seva, i posava com a exemple que si la UIB havia fet aquest
projecte de facultat de ciències o no. Jo no sé si vostè entén el
que representa per a la societat un canvi de govern, on la gent
no té clar si els projectes que a priori tenia clar que podia dur
endavant, si el nou govern els voldrà dur endavant o no. I
aquest no és l'únic exemple que ha passat a la Universitat. Jo
també li posaré altres exemples, si vol, com són graus que la

Universitat anava a implantar, que estaven anunciadíssims, que
fins i tot ja hi havia gent esperant la matrícula i que no s'han
implantat aquest curs, perquè la universitat no sabia si aquest
govern tenia voluntat o no d’implantar-los. 

Vostè, efectivament, diu que no vol idees, que vol projectes
i que no finança power points, jo no sé quants power points té
vostè, per exemple, del museu d'art modern que vol fer Palma
a l'edifici de GESA, perquè vostès traspassen aquests 20
milions a través de capitalitat, que vénen d’ITS i estan
destinats, en principi, a turisme, que Palma n’utilitzarà almanco
part per fer aquest museu, que no sé si vostès consideren que
els museus són turisme, i no sé quants power point ha vist vostè
d’aquest projecte promoció, la societat no n'ha vist ni un. I
també seria interessant saber quina és la seva opinió sobre la
política que fa l'Ajuntament de Palma i que vostè ajuda a
finançar amb aquesta partida respecte del districte d'innovació
Nou Llevant, que se l’estan carregant part per part.

Diu que no hem fet polítiques a llarg termini. Bé, vostè ara
és aquí posant damunt la taula que no els agrada l'Estratègia
Balears 2030, això era una política a llarg termini. I això que
vol fer ara vostè de pactar amb els agents socials és un exercici
de cinisme brutal, perquè precisament és el que es va fer amb
l’Agència Balears 2030, i vostès ni tan sols es varen voler
asseure al Pacte de reactivació, i diuen que ens varen riure de
vostès, serà a l’inrevés, vostès varen decidir que igual
políticament podien treure rèdit en aquell moment no entrant i
esperam que la pandèmia anàs malament, i demanen què passa
després si hi ha alternança política, ja ho veim, vostès ara són
l'alternança política i estam posant en qüestió tots els projectes
que estaven pactats, que crec que, a més, és bastant
irresponsable posar incertesa sobre aquests projectes, perquè
això pot aturar moltes inversions a Balears.

Els plans de ciència, honestament, jo li demanaria que me
n’ensenyàs algun d’alguna banda que estigui fet a vint anys
vista, perquè normalment es vénen fent almanco en aquesta
comunitat i a tot allà on jo conec, a quatre anys vista i es
renoven cada quatre anys. Jo no sé si vostè fa vint anys hagués
pogut predir l'explosió de la intel·ligència artificial. Jo fa ...,
l'any 2003, no sé què feia vostè, jo estudiava la carrera, tenia 20
anyets i li promet que la meva vida, era molt, molt diferent. I en
els passos que avança la ciència, fer un pla a 20 anys, jo no li
veig gaire sentit. 

De fet, parla vostè ..., se li ha acudit ara aquí mentre feia la
compareixença, la idea aquesta que no vol finançar però si se
li ha acudit a vostè tal vegada sí, un institut de recerca i
innovació, quan nosaltres li parlàvem de l’IDIB, que està
previst a la Llei de la ciència, hi ha un esborrany que ja està fet,
que el Govern té, que els instituts de recerca ja han vist, que hi
han aportat modificacions, vagin a veure, per favor, com
funciona l’Ikerbasque, al País Basc, veuran que són coses que
funcionin, no intentin fer invents estranys, però bé, ...

No ha explicat, deu tenir molts de projectes desenvolupats
en comptes de power point, però nosaltres ni tan sols hem vist
un power point de projectes d’ITS que ha dit que vostè farà per
a 2024, ni del fons d'insularitat. Per tant, el que ha fet aquí ha
estat una pinzellada en una línia, per tant, una idea que és el
que diu vostè que no vol finançar.
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Respecte dels fons europeus, no ens ha explicat si pensa
captar que nous fons i li demanam, per favor, que posi direcció
de l'Oficina d'inversions estratègiques o tendrem problemes a
Balears. 

I vostè després ha ficat en un jardí, volíem parlar de
digitalització i ha començat a bravejar de com la innovació
estava dividida donant-me la raó, quan després ha caigut que
realment vostè capitalitza a través de Vicepresidència tota la
innovació, i finalment no ens ha explicat quina innovació
financen a través de la conselleria del Sr. Sáenz de San Pedro
i de la seva.

I només una cosa, important. Vostè ha dit la frase “vamos
a podar la administración”, referint-se  a digitalització. Vagi
alerta perquè l'administració també són persones.

Moltes gràcies.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. Pel Grup Parlamentari VOX, té la
paraula la Sra. de las Heras.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchísimas gracias, Sra. Presidente. Yo, por mi parte,
simplemente agradecer su disponibilidad, su cercanía, su
claridad en la exposición y sobre todo su compromiso.
Nosotros le cogemos la palabra y esperamos que puedan
llevarse a cabo estos proyectos. 

Y, bueno, el portavoz del Partido Socialista me sorprende
que hable de que 20 años es muy largo plazo para llevar a cabo
un proyecto, cuándo ellos mismos llevan sobre la solapa el pin
de la Agenda 2030 desde hace unos cuantos años ya.

Y nada más. Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. de las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sr.Vicepresident, em
disculparan, però no em trob gaire bé, però la Sra. Presidenta
ha tengut a bé a donar-me un paracetamol i sospit que ara podré
fer una mínima intervenció que abans no m'he vist amb coratge
de fer.

Benvingut vostè i tot el seu equip. Moltes gràcies per
assistir, moltes gràcies també per la seva intervenció. La veritat
és que també i no em torbaré evidentment no m'allargaré massa,
però permeti’m que li demani una qüestió que ja li vaig
demanar a la primera compareixença i que afecta precisament
una matèria que té relació amb els pressuposts, que és
l’execució dels projectes europeus i dels que deriven dels fons
d'insularitat. Vostè ens va expressar la preocupació que tenia

pel nivell d'execució que tenien aquests projectes, i ja en
aquella compareixença, jo li vaig estendre la mà en nom de
MÉS per Mallorca, per si calia establir mecanismes
extraordinaris per accelerar l'execució d'aquests tipus de
projectes, no només per part del Govern, sinó també per la resta
d'administracions de les Illes Balears, que poden veure’s
afectades i evitar que els màxims possibles d’aquest fons acabin
fora de les Illes Balears. Jo crec que és un interès comú que
tenim tots plegats. Per tant, sí que no hem vist que es doti
l'administració d'un múscul extraordinari en aquest sentit. No
sé si tenen pensat fer-ho amb una reorganització de les eines
que ja tenen o si pensen en un algun tipus de canvi normatiu
extraordinari, no sé, li volia demanar en aquest sentit, perquè
ens preocupa que puguem perdre alguns tipus d'aquests fons.
Insistesc totes les administracions, no només el Govern de les
Illes Balears.

I després, tant el Partit Socialista com la campanya de MÉS
per Menorca han fet moltes de les qüestions que tenia, però
permeti’m una broma, avui no incidiré en la discrepància que
tenim vostè i jo en matèria fiscal, perquè ja és prou coneguda,
i avui ja ens hem donat abastament explicacions respecte
d’això, però permeti’m que li demani una cosa: té un power
point de l’Oficina de garanties de drets lingüístics? Perquè la
veritat és que hi ha destinat 750.000 euros, i jo no he vist ni tan
sols això.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia, veig que el paracetamol comença
a fer efecte. Jo sol dir als pacients: posi una infermera a la seva
vida i millorarà la seva salut; jo crec que pot ser un encert que
hi hagi un infermer a la Comissió d'Hisenda, si algú ha de
menester qualque cosa.

Bé, bromes a part, té la paraula, pel Grup Parlamentari
Mixt, la Sra. Gomila.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Costa, vostè és molt optimista
pensant que estaran 30 anys al poder, li he de dir que en
aquesta comunitat autònoma màxim, màxim, hi estan 8 anys,
vull dir que, bono, faci aquests càlculs, planifiqui per a 8 anys,
per si de cas.

Però, per una altra banda, compartesc amb vostè que
qualsevol pla, per exemple, el de ciència i innovació s’ha de fer
a llarg termini i pactat el màxim possible, perquè està
comprovat que l'únic que funciona a totes les administracions
és el que es pacta, perquè, com que sempre hi ha rellevància,
encara que no ho voldríem els que governam en aquell moment,
és així. Però, bono, hauríem de veure la capacitat de pactar que
té, perquè ja n’hem parlat, molt bé deia el Sr. Lluís Apesteguia,
a diferents plenaris.

Nosaltres li vam brindar, per exemple, poder pactar el
sostre de despesa perquè pogués tirar endavant, sempre que
desistissin de la segregació per llengua a les escoles i encara és
l’hora que els vegem. Per tant, li agrairia que la paraula pacte
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no només sigui un objectiu o una paraula, sinó que realment el
practiquin, ja li hem manifestat moltes vegades que MÉS per
Menorca hi és per a tot allò que millori els interessos dels
menorquins i les menorquines, que en tot açò a nosaltres ens hi
trobaran, però ha de ser ver que vulgui pactar.

Per altra banda, respecte de la Reserva de la Biosfera, jo
crec que hi ha una cosa molt important diferent, que és que ara
hi ha una llei aprovada, la 3/2023, de 17 de febrer, on allà
marca quins són els mecanismes especials d’aquest
finançament, per tant, no ens els pot comparar amb els de la
resta d’any, perquè precisament ara hi ha un nou mecanisme i,
per tant, s'agraeix que hi hagi 4 milions, però, ja li dic,
hagueren pogut posar els 5 milions que defensava l’any passat.

Respecte de l’ITS, li he de dir que no puc compartir de cap
manera que redistribueixin en funció dels projectes aprovats. Jo
no sé si vostè ha estat mai dins un ajuntament, però jo hi he fet
vuit anys, i, a més a més, hem fet feina com a junta de batles,
perquè a Menorca sap que fem feina molt a nivell de tots els
batles, independentment del color polític, i veiem la realitat de
cada municipi. Els municipis petits no tenen capacitat de
redactar projectes, com que no tenen capacitat de redactar
projectes i, molt menys, després informar-los, en tenen pocs.
Per tant, açò vol dir que vostès només destinaran ITS a aquells
municipis que hagin tengut capacitat per redactar projectes? A
la resta no?

La veritat és que açò em preocupa, i molt, veient les
realitats que tenim en els municipis més petits. Jo crec que sí
que s’ha de redistribuir territorialment, compartesc que s'ha de
fer amb projectes que puguin tenir després una execució, però
si vostès només ho fan amb projectes que estiguin aprovats, no
tenguin cap dubte que deixaran molts de municipis fora -quan
dic municipis, vull dir inversions a molts de municipis-, perquè
molts no tenim capacitat per fer-ho.

I si entenc que ho faran vostès, llavors hauran d'escoltar els
municipis i, per tant, no seran projectes que ja hi hagi redactats,
sinó que hauran de redactar vostès. Li agrairia que s’ho
pensassin, no pensar en una redistribució territorial, i només
amb projectes ja redactats, crearà uns greuges comparatius
increïbles no només per illes, sinó també per municipis.

Per tant, crec que han de cercar un terme mig, i li dic per
experiència, li ho dic per experiència quan repartim els doblers,
arran, la Sra. Coia també he estat batlessa, també hem
compartit junta de batles amb ella, i també ho sap, quan ens
barallàvem per veure a qui ens tocaven de vegades 100.000
euros. Per tant, sí que és imposar important la redistribució
territorial i sí que és important que si qualque municipi o
qualque projecte no es pot redactar, llavors l’hauran de redactar
vostès. I, per tant tenir-los en compte.

No, ho dic, no, no són projectes municipals, jo parl de
pojectes d’ITS que, si només fien que ho redactin els
municipis, només ho faran aquells grossos que tenen més
capacitat. Per tant, crec que no és una bona idea fer-ho a partir
dels projectes aprovats, crec, i li ho dic per experiència, no per
altra cosa.

Per altra banda, quan vostè diu: quants projectes ITS ha vist
del 2022 a 2023? No val fer aquest joc, miri, nosaltres ara amb
l’ITS 2017 a l'Ajuntament de Ciutadella es van fer unes obres
a l'ajuntament -no, j li dic el 2017-, van acabar el 2022. Vostè
creu que és perquè l'ajuntament no tenia intenció de fer-ho? No,
de cap manera, perquè d'aquí que no està fet tot el procediment
en obres de gran envergadura, que moltes d’aquestes es
financen amb l’ITS, dura una obra, des que la pensa fins que
l’acaba, menys de cinc anys, de gran envergadura li dic, no en
trobarà cap. Per tant, no s'estranyi que no n’hi hagi de fetes, no
s'estranyi.

I li ho dic perquè supòs que ho veurà, quan jo li dic, estant
a l'administració local que experiència és lo más, jo crec que
tots hauríen de començar allà baix, sincerament, un projecte
d’ITS del 2017 el vam acabar el 2022. I ja li puc dir, -i ja li puc
dir- que no és per manca de voluntat, ja li puc dir.

Per tant, no serveix dir: quants n'ha vists fer? És que d’aquí
que no estan fets, vostè mateix ho diu, enguany farem els
pressuposts..., ai!, el projecte, l'any que ve farem... començarem
a fer..., per tant, s'ha de tenir en compte a llarg termini. Vull dir
que és molt important...

LA SRA. PRESIDENTA:

Hauria d’anar acabant, ha passat el temps ja.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

... -sí. I només per acabar, amb això de la simplificació
administrativa compartesc molt bé amb vostè tot el que diu,
però sí que hauria d'anar en compte, per una banda, tenir en
compte la gent gran, que no té habilitats digitals, perquè, si tot
ho fem digital aquesta gent queda fora. I tenir en compte, quan
prenguin mesures i canviïn de legislació, tenir-nos en compte
als que després les haurem d'aplicar, perquè sol ser molt típic
que el Govern balear canvia les lleis i ens les fa aplicar als
ajuntaments, després, sense tenir recursos.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Cardona.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta. Bé, jo només vull agrair al Sr. Costa i
a tot el seu equip les aportacions que ens han fet avui, les
explicacions, i animar-los que segueixin fent feina així, sense
descans, perquè els seus èxits seran els de tots els nostres
ciutadans, sobretot fent una bona gestió que sigui eficient i
eficaç.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cardona. Per a la contrarèplica té la paraula el
Sr. Vicepresident i Conseller d’Economia, Hisenda i Innovació.

 



126 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 8 / 14 de novembre de 2023 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Sí, moltes gràcies, presidenta, breument. A veure, miri,
quan vostè parla del percentatge que s’assigna a innovació i
recerca, inclou la Facultat de Ciències de la UIB, si o no? No
ho sé, és que no, -no, no- jo crec que sí, jo crec que sí, però si
vostè pinta 13 milions d'euro s i executa zero euros, de què ens
serveix? Si lleva vostè els 13 milions d'euros i s’executa tot,
creu vostè que realment l'important no és el que es pinta al
pressupost, sinó el que s’executa del pressupost? Això és
important fer-ho -no, no- ho dic perquè sempre diem el mateix:
hem pintat en els pressuposts tants de milions, eh, ui!, això serà
molt important; no, no, l'important és executar. Que sembla una
broma, però és que és la pura realitat, Sr. Bona, vostè ho sap,
jo sé que vostè ho sap, no és només pintar pressupost, és
executar-lo.

Per altra banda, home, per exemple, en el tema de la
Facultat de Ciències, però és que la UIB els ho havia dit a
vostès: puc iniciar el projecte el 2023? I la UIB els hauria dit:
no, no tenc el projecte fet. I per què els hem de pressupostar 13
milions d'euros idò? Tal vegada la Sra. Gomila, bé, llavors ja
hi faré referència; però és que és això el que dic.

Per altra banda, vostè té més informació que jo, Sr. Bona,
perquè ens ha dit: el museu no sé que de Palma està dins els 20
milions d’ITS. Doncs ja té més informació que jo, perquè no ho
sé, jo no ho sé; jo el que hem parlat amb l'Ajuntament de Palma
és que projectes ITS per 20 milions d’euros, projectes, però si
no hi ha el projecte fet..., no, 20, podrien ser, podrien ser
perfectament més, sí, podrien ser perfectament més, sí, sí,
podrien ser perfectament més. De fet, podrien ser molts més,
perquè, com que seran plurianuals podrien ser perfectament
prou més.

Per altra banda, home, miri, jo li posaré un exemple, vostè
em diu: els plans de ciència es fan a quatre anys. D’acord, li
posaré un exemple de la idea que duim dins el cap, i vostè
m’entendrà tot d’una, Sr. Bona, vostè creu que a Màlaga varen
fer un projecte a 4 anys? Màlaga, vostè ho sap, perquè jo sé que
ho coneix, ens du 20 anys d'avantatge aquí, a les Illes Balears.
Aquí hem “pastelejat”, venga, per amunt i per avall, sí, no sé
què, tal i qual, i mentrestant a Màlaga tenien una direcció ben
marcada, un full de ruta ben clar que no tenia ..., és igual si
governava, bé, allí governava el PP, sempre, l’ajuntament em
referesc, però la comunitat autònoma no, a la comunitat
autònoma hi ha hagut canvis de govern, ha hagut canvis al
Govern central, però les polítiques allà estaven alineades,
sempre estaven alineades. A això és al qual em referia a jo, Sr.
Bona, fer polítiques, planificació de polítiques a mig i llarg
termini, seguir l’exemple de Màlaga o del País Basc, no?,
seguir aquests exemples, que són exemples d'èxit.

Palma, les Illes Balears podrien ser un exemple d'èxit, i ara,
desafortunadament, no ho són, per això és que hem de pactar
un pla -digui-li vostè com vulgui- que tengui una direcció molt
clara a mig i llarg termini. 

Quan li he parlat de “podar”, jo sé que vostè ha fet un poc
de demagògia, el que volem podar són els tràmits, evidentment,

i ho farem, no es preocupi, podarem els tràmits de
l'administració. 

Per altra banda, vull agrair molt sincerament a la Sra. De las
Heras el seu suport, jo crec que els acords a què arribam són en
benefici dels ciutadans de les Illes Balears, dels vots que varen
expressar a les urnes el passat dia 28 de maig i, en
conseqüència, crec que anam en aquest sentit per bon camí. 

Per altra banda, el senyor Apesteguia, que ha fet unes
petites referències. Miri, la directora de Fons Europeus sap
perfectament la preocupació que em provoca no poder executar
el màxim import -no només la directora, no, no, la resta de
l'equip-, executar tot i cada un dels euros que tenim de Next
Generation i el Mecanisme de Transformació, Recuperació i
Resiliència. 

Nosaltres el que fem ara mateix és intentar coordinar al
màxim les accions. Saben vostè que el MRR s’executen per a
cada conselleria, però hi ha d'haver un òrgan coordinador de
tots els fons MRR, i l'òrgan coordinador és l'Oficina
d'inversions estratègiques. Aquest és el seu -ja ho era-, però
aquest és ara mateix el seu principal objectiu, és el seu objectiu
prioritari, ni estudis ni res, Sr. Pou, no, no, el seu objectiu
prioritari és coordinar accions i intentar que executin els
mecanismes de transformació i resiliència i no es torni ni un
euro. 

Per altra banda, m’ho prenc com una broma, el tema de
l’oficina de garantia de llibertat lingüística. 

Per altra banda, a la Sra. Gomila, miri, avui mateix hem
pactat una deducció. Bé, dirà que és insuficient, però n’hem
pactat una. Vol que li digui quantes deduccions vaig pactar jo, 
que era el portaveu del Partit Popular la passada legislatura,
Sra. Gomila?,  no moltes, eh?, de fet no podria ni aixecar un
dit, zero, el Partit Socialista, que ara diu que dialoga molt, això
sí, ara dialoga molt, consensua molt, zero ... tot era “ja ho hem
aprovat”, però si això era, havíem proposat ..., m'entén, Sra.
Gomila?, bé, ens exigiran més esforços, jo ho entenc, vostè ha
de fer el seu paper, però alguna coseta fem ... el que està un poc
més trist és el Sr. Apesteguia, que és veritat que aquesta vegada
..., però ho tenim en compte, eh?, ah perdó, sí, i la Sra. Gómez
també, perdó, perdó, té tota la raó. Intentarem fer un esforç
més. 

Per altra banda, vostè diu “no s’ha d’assignar pressupost en
funció de projectes, sinó que s’ha de fer una distribució
territorial”. I jo em pregunt, si no tenim projectes, si no tenim
projectes, què executarem, Sra. Gomila?, per què hem de posar
... li pos un exemple, si hi ha un ..., a un lloc que hi ha un
projecte a punt de executar i no té finançament i a una altra
banda no hi ha res absolutament per què hem de pintar el
pressupost allà on no hi ha cap projecte ni un -estic exagerant,
d’acord?, estic exagerant-, i aquí que sí hi ha un projecte, no
executa, és que jo no ho entenc, li ho dic sincerament,
evidentment que sempre hi ha d'haver un cert equilibri
territorial, però li dic la veritat, el que no podem fer és que hi
hagi projectes que estan a punt de ser licitats i quedin dins el
calaix, perquè hi ha assignacions pressupostàries, perquè sí,
perquè a finals d'any, a final d'any, quan es fan els números,
diuen, no s'ha executat ni un euro de totes aquestes idees. Li he
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posat l'exemple del tren de Llevant abans. Vostè creu que és
normal que es pressupostin, perquè queda bé, eh?, és que queda
molt bé, hem pressupostat 30 milions d'euros per al tren 
Llevant i acabar l'any i dir, però és que no hi havia res. De què
ens serveix pressupostar d’aquesta forma? S’han de
pressupostar projectes, Sra. Gomila, i s’ha d’agilitar. El que no
pot ser ... vostè ens ha dit “una IT el 2017 -no sé si l’he entesa
bé- l’hem acabada ara”, D’acord, jo li puc dir que hi ha ITS de
2017 que no s'han començat, Sra. Gomila, jo en conec algun,
eh?, no s’han començat, i dius, però bé, i això, quina forma és
de pressupostar.  Tal vegada hi hauria hagut altres projectes
que sí, que s'haurien començat i ja s'haurien executat i no varen
tenir finançament, Sra. Gomila. 

Per tant, clar que hi ha d'haver un equilibri territorial, però
s’han de tenir en compte els projectes, perquè, si no, anam
malament, si no, fem el mateix que feia el govern anterior, que
és pressupostar fum. I li ho dic sincerament, aquest conseller no
està disposat a pressupostar fum, estam disposats a pressupostar
els projectes per executar-los que és el que toca a una
administració pública o a una empresa privada. 

I res més. Agrair-los a tots vostès, és el meu darrer torn,
no?, agrair a tots els portaveus les seves intervencions i les
seves aportacions i, evidentment, seguirem treballant de forma
contínua. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Agraïm la seva presència i la del
seu equip en aquesta compareixença.

I sense haver-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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